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بانوان  از  هرچه بیشتر  حمایت  راستای  در 
و  اهداف  پیشبرد  استان،  کارآفرین 
گسترش  ایجاد،  زمینه ی  در  فرهنگ سازی 
نخستین  بانوان،  حوزه   کارآفرینی  توسعه  و 
نشست کمیته بانوان کارآفرین اتاق بازرگانی 
بازرگانی  اتاق  مدیران  حضور  با  سنندج 
سنندج و جمع کثیری از بانوان فعال استان 
کردستان در زمینه  های اقتصادی برگزار شد.

از اهداف اصلی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی سنندج و همچنین بنیاد توسعه 
اقتصادی  فعالیت های  به  توجه  کردستان، 
بانوان در راستای افرایش سطح کمی و کیفی 
اقتصاد و معیشت خانواده ها است، چرا که زن 
با توجه به جایگاه اساسی و مهمی که در یک 
خانه و خانواده دارد زمانی که از نظر اقتصادی 
بصورت  هم  را  توانمندی  این  باشد،  توانمد 
مسقیم و مادّی، هم بصورت غیرمستقیم و با 
تربیت فرزندان و یا سایر روش ها به خانواده 
نخستین  اساس  همین  بر  می کند ؛  منتقل 
نشست کمیته بانوان کارآفرین اتاق بازرگانی 
بانوان کارآفرین  با  با هدف آشنایی  سنندج 
به  اعتماد  فضای  ایجاد  با  آنها  از  و حمایت 
زن ها در جامعه، بهبود سیاست های حمایت 
از زنان کارآفرین، فراهم ساختن زمینه های 
بانوان  خلاق  ایده های  پرورش  برای  لازم 
مناسب  و  منطقی  پیوند  ایجاد  کارآفرین، 
میان کارآفرینان، دولت و مسیرگشایی برای 
برگزار شد و مورد استقبال  سرمایه گذاری 

بی نظیر بانوان کردستانی قرار گرفت.
در ابتدای جلسه رئیس اتاق بازرگانی سنندج 
به مسئله ی کارآفرین بودن زنان اشاره کرد 
و گفت: در گذشته زنان فقط در خانه کار 
وارد  کم کم  زمان  گذشت  با  اما  می کردند 

جامعه شدند و در ابتدا اکثرا شغل های اداری 
به آنها سپرده می شد، با گذشت زمان، زنان 
مدیر کسب و کارها شدند یا فعالیت اقتصادی 
خودشان را آغاز کردند. سپس شاهد بانوان 
کارآفرین در سطح جامعه بودیم اما در حال 
حاضر و در سطح جهان بحثی مطرح است 
به نام مادران کارآفرین؛ یعنی مادرانی که در 
خانه و با داشتن فرزند ایده هایی را تجاری 
کرده اند که درآمدهای میلیون دلاری در پی 
دوچندان  مسئله  این  اهمیت  است.  داشته 
کارآفرین،  مادر  یک  بدانیم  وقتی  می شود 
فرزندان خلاقی نیز تربیت می کند و چرخه 

کارآفرینی را تداوم می بخشد.
زنان  وجود  گفت:  عبدالملکی  اکبر  علی 
کارآفرین به مثابه یک الگو برای سایر زنان 
جامعه است و مهم ترین نتیجه اش توانمندی 
اقتصادی زنان است که فقر فرهنگی نهفته در 
لایه های اجتماع را از بین می برد؛ فقری که 
در بسیاری از موارد به فساد و سست شدن 

بنیان خانواده ها منجر می شود. وی در پایان 
با اشاره به مشکلات موجود در سطح جامعه 
گفت: همه ی ما مشکلات امروز را می دانیم و 
با آنها دست و پنجه نرم می کنیم، اما برگ 
و  اصولی  نقد  که  است  کسی  آنِ  از  برنده 
راهکاری ارائه دهد و إلا نقِ زدن را که حتی 
یک بچه کوچک هم بلد است، لذا از همه شما 
بانوان عزیز می خواهم با فعالیت هرچه بیشتر 
و توانمندسازی خود مسئولیت تان را در قبال 
خانواده هایتان و کردستان عزیز با انجام دهید.

در ادامه جلسه نایب رئیس اول اتاق بازرگانی 
سنندج به ظرافت موجود در کار بانوان اشاره 
کرد و گفت: قطعاً همه تصدیق خواهید کرد 
که دقت و ظرافت در کار یک زن و انجام امور 
بیشتر است و مدیران  با مردان  در مقایسه 
نهایت  با  را  کارها  اثرگذاری  نظر  از  زن هم 
تلاش و دقت انجام می دهند لذا در صورتی 
که یک زن جایگاه خود در خارج از خانه را 
نقش خوبی  ایفای  با  قطعاً  بیاورد  به دست 
که خواهد داشت کارش را را به بهترین نحو 

ممکن انجام خواهد داد.
زنان  کرد:  تصریح  حسینی  کمال  سید 
حتی  و  مستمر  تلاش  با  کارآفرین 
اقتصاد  در چرخاندن چرخ های  شبانه روزی 
کشور نقش آفرین هستند با این وجود برای 
اقتصادی  عرصه های  در  بیشتر  تاثیرگذاری 
نیاز به نگاه و حمایت ویژه مسئولان دارند لذا 
اتاق بازرگانی سنندج با ایجاد کمیته بانوان 
این  جلسات  مستمر  برگزاری  و  کارآفرین 
به دنبال تقویت فرهنگ کارآفرینی  کمیته 
رفع  و  حمایت  همچنین  و  بانوان  میان 

مشکلات بانوان فعال در این حوزه است.

از قدیم گفته اند هزار دکتر به اندازه ی یک بیمار 
به  اغراق آمیز  این مثل قدری  نمی دانند! شاید 
اهمیت  مورد  در  مطلب  جان  اما  برسد  نظر 
تجربه است  و بدون شک در بسیاری از موارد، 
فعالین حوزه های مختلف از اساتید دانشگاه که  
را  مسائل  آکادمیک  صرفا  و  کاغذ  روی  فقط 

آموخته اند اطلاعات بیشتری دارند.
نکن!  استادی  نکردی  شاگردی  که  کاری  در 
این مثل دقیقا وصف حال وضع کنندگان قانون 
بررسی  برای  که  است  ارزی  تعهدات  صادرات 
چالش هایی که این قانون ایجاد کرده است، با 
نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی سنندج به گفتگو 
روی  پیش  اینک  مصاحبه  این  که  نشسته ایم 

شماست؛  
نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی سنندج با بیان 
سیاست  بودن  غیرکارشناسانه  و  تحمیلی 
از  انتقاد  و  ارزی  پیمان سپاری  یا  ارزی  تعهد 
قانونگذاران محترم آن گفت: قانون رفع تعهدات 
ارزی یا همان بازگرداندن ارز حاصل از صادرات 
که در سال های اخیر به صادرکنندگان تحمیل 
شده است ضمن غیرکارشناسانه بودن یکی از 
موانعی است که تولیدکنندگان صادرات محور و 
صادرکنندگان واقعی را زمین گیر کرده و موجب 

بیکاری ده ها نفر در سراسر کشور شده است. 
صادرکننده  طرفی  از  داد:  ادامه  هلاکو  محمد 
مورد  موارد  سایر  و  اولیه   مواد  تولیدکننده،  و 
نیاز خود را با ارز آزاد تهیه می کند و از طرف 
دیگر در صورت فروش و انجام معامله سودی 
تک رقمی خواهد داشت همچنین با توجه به  
سود  همین  بازگرداندن  موجود،  تحریم های 
مطابق  لذا  است؛  هزینه بر  و  دشوار  هم  اندک 
آورد  فشار  صادرکننده  به  باید  منطق  کدام 
که ارز حاصل از فروش کالای خود را به بانک 
تحویل دهد و در مقابل هر دلار، مبلغی حدود 
10 هزار تومان کمتر از قیمت واقعی ارز در بازار 

آزاد دریافت کند! یعنی ارزی که در بازار آزاد 
حدود 50 هزار تومان است را در ازای تقریبا 40 

هزار تومان تحویل دهد.
وی این سیاست را به کام واردکنندگانی دانست 
که ارز نیمایی دریافت می کنند و تصریح کرد: 
در حقیقت سوبسید صادرکننده به واردکننده 
قدرت  سیاست  این  تداوم  با  و  می شود  داده 
رقابت پذیری صادرکنندگان ما با رقبای خارجی 
نتیجه  در  می یابد  کاهش  هدف  بازارهای  در 
خواهیم  صادرات  روز  به  روز  کاهش  شاهد 
ما  خارجی  رقبای  که  حالیست  در  این  بود. 
صادراتی  جوایز  و  مشوق ها  حمایت ها،  از 

دولت هایشان برخوردارند.
هلاکو برای پویایی و توسعه صادرات به دولت 
پیمان سپاری  ناصواب  سیاست  کرد:  پیشنهاد 
و  شود  حذف  ارزی  تعهدات  همان  یا  ارزی 
نه جریمه  تشویق شوند  واقعی  صادرکنندگان 

و تهدید.
پای  و  دست  که  مورادی  دیگر  به  وی 
و  کرد  اشاره  است  بسته  را  صادرکنندگان 
مقررات  و  قوانین  در  ثبات  وجود  عدم  گفت: 
غیرکارشناسانه  بخشنامه های  صدور  و  تجاری 
و خلق الساعه در حوزه صادرات از جمله دیگر 

عوامل مهم کاهش صادرات کشور هستند.
را  طرح  این  که  افرادی  از  گلایه  با  هلاکو 
کارشناسان  متاسفانه  گفت:   کرده اند  مصوب 
درب های  پشت  و  مرکز  در  که  مسئولانی  و 
وضع  شبه  یک  و  آنی  بخشنامه های  بسته 
می کنند کمترین آشنایی نسبت به این بحث 
زیان  و  ضرر  باعث  صرفاً  و  ندارند  تخصصی 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان می شوند؛ برای 
و  پیاز  صادرات  خلق الساعه  ممنوعیت  نمونه 
گوجه فرنگی در هفته ی اول آبان ماه 1402 از 
سوی وزارت جهاد و بسیاری نمونه های دیگر 

که در طول سال شاهد آنها هستیم.

نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی سنندج تجارت را یک علم دانست 
می تواند  عالم  و  متخصص  یک  فقط  گفت:  و 
در این زمینه اظهار نظر کند اما متاسفانه این 
تجارت  با  بصورت عملی  بزرگواران هیچ کدام 
این  ندارند حتی نمی دانند  و صادرات آشنایی 
به  زیانی  و  ضرر  چه  آنها  لحظه ای  تصمیمات 
مردم می زند و تا چه حد موجب به هم خوردن 
مدت  بلند  و  مدت  کوتاه  برنامه ریزی های 
صادرکنندگان و بی اعتمادی مشتریان خارجی 

می شود.
هلاکو در پایان پیشنهادات ذیل را مطرحکرد:

بخشنامه های  صدور  از  پرهیز  الف- 
غیرکارشناسانه 

کار  کنندگان  از  نظرخواهی  و  مشورت  ب- 
هرگونه  از  قبل  خصوصی،  بخش  فعالین  و 

تصمیم گیری و تصویب بخشنامه ی جدید
نامه ها  اجرای بخش  از  قبل  اطلاع رسانی  ج- 

)حداقل 15 روز تا یک ماه(
محرومیت  و  ماندگی  عقب  به  توجه  با  د- 
کردستان و خصوصاً شهرهای مرزی این استان 
سرمایه گذاری  عدم  و  تحمیلی  جنگ  بواسطه 
شستا،  نظیر  دولتی  شبه  بزرگ  شرکت های 
شهرهای  برخورداری  عدم  و  ایدرو  و  ایمیدرو 
از  مریوان  نظیر  شهرهایی  خصوصا  استان 
معافیت های بانکی و مالیاتی  و فقدان هرگونه 
امیتاز در مرزهای این استان پیشنهاد می شود: 
برای واردات از گمرکات استان مانند 14 گمرک 
دیگر کشور که از معافیت سود بازرگانی 10 الی 
این  به گمرکات  برخوردار هستند،  25 درصد 
استان هم حداقل 20 درصد معافیت داده شود.

از  صادراتی  کاهش  عوامل  از  دیگر  یکی  ه- 
مرزهای  با  مقایسه  در  کردستان  مرزهای 
استان های هم جوار، نامناسب بودن جاده های 
و  سیرانبند  باشماق،  مرزهای  به  منتهی 
و  مرز  داخل  فضای  بودن  ناکافی  چنین  هم 
بودن  استاندارد  غیر  و  بودن  ناکافی  همچنین 
خصوص  این  در  است  مرز  زیرساخت های 
پویایی صادرات،  منظور  به  پیشنهاد می گردد: 
زیر  توسعه  و  جاده ها  نمودن  استاندارد 
این  به  جهشی  بودجه ای  تجارت،  ساخت های 

امر تخصیص یابد.
و- در حال حاضر با وجود تحریم ها و ریسک 
بالای سیاسی و تجاری در عراق و نبود ال سی  
صادرکنندگانی  از  بسیاری  ضمانت نامه ها،  و 
که با عراق و اقلیم کار می کنند دچار مشکل 
شده اند و بعضاً سرمایه آنها نابود شده است در 
صندوق  می گردد:  پیشنهاد  هم  خصوص  این 
ضمانت صادرات در اقیلم و عراق فعال شود تا 

تمامی ریسک های تجاری را پوشش دهد.
ز- توجه جدی به اجرای منطقه آزاد مریوان.

تقویت فرهنگ کارآفرینی بانوان و حمایت از آن 
جزو اولویت های کاری اتاق سنندج است

  آسیب شناسی صادرات از مرزهای استان درگفتگو با نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی  سنندج؛

در کاری که شاگردی نکرده اید ، استادی نکنید!

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج در حضوررئیس جمهور؛

تحقق عدالت و توجه مضاعف  امُید آفرین  است 
علی  اکبر عبدالملکی: کردستان امروز بیش از هر چیز به امُید نیاز دارد

2

سید کمال حسینی نایب رئیس اول  اتاق سنندج:

با پیشنهاد اتاق بازرگانی سنندج و
 پیگیری استانداری کردستان

 واردات خودرو خارجی 
از  مرزهای کردستان

انجام می شود

53مین نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
استان کردستان برگزار شد
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پنجاه و سومین نشست شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی استان کردستان عصر روز 
با ریاست  چهارشنبه 2۹ شهریور ماه 1402 
استاندار کردستان و با حضور نماینده ولی فقیه 
دادگستری  کل  رئیس  کردستان،  استان  در 
و  اجرایی  دستگاه های  کل  مدیران  استان، 

نمایندگان بخش خصوصی استان برگزار شد.
قرار گرفتن مصوبات نشست قبل شورای 

گفتگوی دولت و بخش کردستان در 
دستور کار شورای ملی

در ابتدای جلسه رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج روز جهانی صلح 
)30 شهریور( و آغاز هفته دفاع مقدس )31 
شهریور( را  خدمت حضار تبریک و تهنیت 
روابط  تپنده  قلب  را  گفت وگو  سپس  گفت، 
روابط  و  اجتماعی  روابط  و  معرفی  انسانی 
اقتصادی را در سایه تعامل و همدلی دلسوزان 
در ارکان سیاسی، اقتصادی و اجتماعی  جامعه 

امکان پذیر دانست.
علی اکبر عبدالملکی در ادامه سخنانش شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی را فرصتی 
مغتنم برای توسعه استان دانست و خاطرنشان 
کرد: چه فرصتی مغتنم تر و مهم تر از شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی وجود دارد 
برای مرتفع کردن مشکلات بخش خصوصی، 
استاندار  اهتمام مجددانه ی  با وجود  خصوصاً 
محترم و معاون اقتصادی ایشان جناب آقای 
آغاز  را  جلو  به  رو  حرکتی  که  نوری  دکتر 
نموده اند ، فرصتی بی بدیل برای حل مشکلات 
تولیدی،  حوزه های  در  فعالین  روی  پیش 
سایر  و  تجارت  کشاورزی،  معدن،  صنعتی، 
پدید  کردستان  استان  اقتصادی  بخش های 
آمده است که باید قدر این فرصت را بدانیم و 

نهایت استفاده را از آن ببریم.
برای  کردستان  استاندار  از  تشکر  ضمن  وی 
پیگیری  اصلاح  مواد 40 و 44  قانون تامین 
اجتماعی، از معاون اقتصادی استاندار کردستان 
تعاقب  در  هوشمندانه  ممارست  بخاطر  هم  
صادرات  مقابل  در  واردات  ظرفیت  موضوع 
از  صادرکنندگان  ارزی  تعهدات  ایفای  جهت 
ایران تشکر و  مرزهای کردستان از گمرکات 
قدردانی کرد و افزود: اتاق بازرگانی سنندج هم 
بر اساس رسالت های ذاتی خویش موضوعات  
را از طریق دبیرخانه مرکزی  پیگیری که به 
استناد مکاتبات جناب آقای دکتر سلاح ورزی 
رئیس محترم اتاق ایران نتیجه مصوبات استان، 
در دستور کار شورای گفت و گوی ملی قرار 

گرفت.
عبدالملکی خاطرنشان کرد: امیدواریم با تصویب 
اصلاح مواد 40 و 43 قانون تامین اجتماعی 
در شورای ملی شاهد تغییرات مثبت در این 
قانون باشیم که در صورت انجام این مهم ما 
در اتاق بازرگانی سنندج و همکارانمان در سایر 
تشکل های بخش خصوصی استان نسبت به 
ادامه کار و برگزاری مرتب نشست های دولت و 
بخش خصوصی استان طبق زمانبندی از پیش 
تعیین شده مصمم تر و ثابت قدم تر خواهیم بود.

والمسلمین  الاسلام  حجت  حضور  وی 
استان  در  فقیه  ولی  نماینده  پورذهبی  آقا 
کردستان را در پنجاه و سومین نشست شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نویدبخش 
عظم جدی مسئولان دلسوز برای توسعه بخش 

خصوصی و اقتصاد کردستان دانست.  
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
و  است  توسعه  امنیت محور  سنندج گفت:  
به  کمک  در  اقتصادی  امنیت  و  امن  اقتصاد 
توسعه پایدار و بهبود فضای کسب و کار موثر 
هستند، لذا جا دارد همینجا از زحمات تمام 
تلاشگران عرصه های امنیت و اقتصاد چه در 
بخش  در  چه  و  قضائیه  قوه  مجلس،  دولت، 

خصوصی نهایت سپاسگزاری را داشته باشم.
بررسی مشکلات سایت دائمی 
نمایشگاه های بین المللی استان

اتاق  طرح های  دفتر  مدیر  جلسه  ادامه  در 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج 
جهت  زمین  واگذاری  تخصصی  تاریخچه  به 

احداث سایت نمایشگاه های بین المللی استان 
و  کرد  اشاره  مربوطه  موضوعات  و  کردستان 
اظهار داشت: اوایل دهه ۸0 زمینی در شهرک 
پیام جهت احداث نمایشگاه بین المللی استان 
کردستان انتخاب و تا سال ۸۷ فقط دیواری 
سال 13۸۷  در  شد.  کشیده  سایت  این  دور 
به  واگذاری زمین مذکور  بر  مصوبه ای مبنی 
بخش خصوصی جهت احداث نمایشگاه توسط 
هیأت وزیران ابلاغ شد و طی ۷ سال از ابلاغ 
مصوبه اقدامات صورت گرفته جهت واگذاری 
نهایتاً  اینکه  تا  بر نداشت  نتیجه ای در  زمین 
ترک  هیأت  سال   ۷ از  پس  سال 13۹۶  در 
نرخ  با  زمین  کرد  مصوب  دولت  تشریفات 
سنندج  بازرگانی  اتاق  به  رسمی  کارشناسی 

واگذار شود.
شیرکوه گویلی ادامه داد: مطابق سند زمینی به 
متراژ 154۷2۶ مترمربع در بهمن ماه 13۹5 
به اتاق بازرگانی سنندج واگذار شد که پس از 
تحویل زمین و نقشه برداری آن مشخص شد 
دولت  توسط  که  دیواری  داخل  مساحت  که 
دور تا دور زمین کشیده شده بود 13۷5۷۷ 
مترمربع است که با مساحت داخل سند حدود 
1۷ هزار مترمربع تفاوت داشت در بررسی های 
بعدی مشخص شد که قسمت هایی از زمین 
داخل دیوار جزو سند انتقالی به اتاق نیست و 
قسمت هایی از محدوده ثبتی زمین که جزو 

سند اتاق هستند نیز خارج از دیوار قرار دارد.
وی ادامه داد: علی رغم تمام مسائل فوق الذکر 
اتاق بازرگانی سنندج می خواست هرچه سریع تر 
کار ساخت پروژه شروع شود لذا از استانداری 
درخواست حل موضوع را کرد و نهایتاً در سال 
به  استانداری  از طرف  مصوبه ای  13۹۶ طی 
فعالیت  که  شد  اعلام  سنندج  بازرگانی  اتاق 
کند.  شروع  دیوار  محدوده  داخل  را  عمرانی 
اما زمانی که اتاق بازرگانی برای اخذ پروانه به 
که  معلوم شد  شهرداری سنندج رجوع کرد 
مطابق حدود مورد تایید شهرداری زمین مورد 
یعنی  این  که  است  مترمربع  بحث113240 

414۸۶ مترمربع اختلاف وجود داشت!
گویلی ضمن تشریح توپوگرافی محل نمایشگاه 
سواره  و  پیاده  اصلی  دسترسی  کرد:  تصریح 
نمایشگاه معبری 24 متری است که  سایت 
بلوار نظام مهندسی را به شهرک ساحلی متصل 
احداث  آن  متولی  توسط  هنوز  که  می کند 
نشده است و بهره برداری از سایت محل دائمی 
احداث  بدون  کردستان  استان  نمایشگاه های 

این راه دسترسی عملاً بی فایده خواهد بود.
وی تعارضات حدودی عرصه، تفاوت متراژ وضع 
موجود با سند، عدم احداث بلوار دسترسی به 
سایت، حل مشکل زمین های باقیمانده جهاد 
کشاورزی، مشکلات تصرف ضلع شرقی زمین، 
عدم احداث تاسیسات زیربنایی و انرژی سایت 
و افزایش بی رویه هزینه های ساخت را از جمله 

عمده ترین مشکلات پروژه عنوان کرد.
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  طرح های  دفتر  مدیر 
معادن و کشاورزی سنندج در پایان پیشنهادات 
پروژه  مشکلات  از  برخی  را جهت حل  ذیل 
کردستان  استان  نمایشگاه های  دائمی  محل 
حضور  با  کمیته ای  تشکیل   -1 کرد:  مطرح 
با  مرتبط  دستگاه های  الاختیار  تام  نماینده 
مشکلات2-  حل  برای  زمانی  فرجه  تعیین 
چرا  فرصت  اولین  در  دسترسی  بلوار  احداث 
که در صورت بهره برداری از پروژه و نبود راه 
امکان برگزاری هیچ  دسترسی ترانزیت عملاً 
نمایشگاهی وجود ندارد 3- الحاق زمین های 
مجاور به سایت نمایشگاه )زمین هایی که که 
در سند وجود دارند و اتاق بازرگانی بابت آنها 
شبکه  اجرای   -4 است(  کرده  پرداخت  پول 
یک  برای  فعالیت  مجوز  صدور   -5 فاضلاب 
 -۶ کردستان  استان  در  نمایشگاهی  شرکت 
تهاتر با دستگاه های مختلف در راستای جبران 

تصرفات صورت گرفته.
دولت با نگاه توسعه گرایانه به پروژه 

سایت دائمی نمایشگاه های بین المللی 
استان بنگرد

نایب رئیس اول اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

کشاورزی سنندج در ادامه گفت: اتاق بازرگانی 
پارلمان بخش خصوصی و تشکلی مردمی است 
از  اتاق  این  پتانسیل های  و  امکانات  تمام  لذا 
مردم و مال مردم است که شامل محل برگزاری 
نمایشگاه های بین المللی استان هم می شود، لذا 
هر گامی که در راستای بهره برداری زودتر و 
بهتر از نمایشگاه برداشته شود مستقیماً سود و 

منفعت آن به مردم باز می گردد.

در  که  زمینی  افزود:  حسینی  کمال  سید 
به  رایگان  صورت  به  کشور  دیگر  استان های 
است  شده  داده  اختصاص  نمایشگاه  احداث 
جهاد  سازمان  از  سنندج  بازرگانی  اتاق  را 

که  امروز  و  کرد  خریداری  استان  کشاورزی 
حدود ۶0 درصد پروژه عملیاتی شده است و 
استاندار محترم کردستان دستور داده که در 
اسرع وقت باید این پروژه به بهره برداری برسد 
بیش از هر زمان دیگری نیازمندیم که ارگان ها 
و ادارات دولتی با نگاه توسعه گرایانه به موضوع 
بنگرند تا این گره هرچه زودتر باز شود و کار 
ساخت و ساز با سرعت مناسب ادامه پیدا کند.

طرح جامع ساماندهی 
مرز بین المللی باشماق مریوان 

تا کی به اتمام نمی رسد؟
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
جلسه  ادامه  در  سنندج  کشاورزی  و  معادن 
به مشکلات مرز باشماق مریوان اشاره کرد و 
گفت: طرح ساماندهی مرز بین المللی باشماق 
مریوان چندین سال است که در دستور کار 
قرار دارد اما عدم هماهنگی بین دستگاه های 
اجرایی موجب پیشرفت کند پروژه ساماندهی 

این مرز شده است.
اداره  قانون،  طبق  کرد:  تصریح  صالحی  امیر 
استان  جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  کل 
کردستان وظیفه ساماندهی باشماق را بر عهده 

دارد و به استناد بند 3 مصوبات 51مین نشست 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان 
کردستان و در راستای اجرای طرح ساماندهی 
مستقر  اجرای  دستگاه های  مذکورذکلیه  مرز 
در مرز از جمله اداره کل گمرک، شرکت ملی 
نفتی منطقه کردستان،  فرآورده های  پخش 
انبارهای  شرکت  و  مرزی  هنگ  فرماندهی 
عمومی و خدمات گمرکی مکلف به همکاری 

و هماهنگی با اداره کل راهداری و حمل و نقل 
طرح  اجرای  در  تسریع  برای  استان  جاده ای 

ساماندهی هستند.
وی خاطرنشان کرد: به استناد مکاتبات به عمل 

آمده با مدیرکل محترم راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کردستان در خصوص پیگیری 
موضوع ساماندهی باشماق، ایشان مواردی را به 

شرح زیر اعلام نموده اند:
- متاسفانه اداره کل گمرک از انتقال عملیات 
محوطه  از  ترانشیپمنت(  مرزی)عملیات  غیر 
مرز رسمی همچنان امتناع می ورزد و هیچگونه 
نداده  انجام  این خصوص  در  تاکنون  اقدامی 

است.
- مرزبانی اجازه نقشه بردای در محدوده ضلع 
جهت  را  ترانشیپمنت  محوطه  دیوار  غربی 

اجرایی شدن طرح توسعه تاکنون نداده است.
- صرفا شرکت نفت نسبت به انتقال مرحله 
اول کنترل سوخت ناوگان به تیرپارک ها اقدام 
نموده که این موضوع سبب کاهش تاخیر به 
میزان قابل توجهی در داخل پایانه مرزی شده 

است.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
خصوص  در  سنندج  کشاورزی  و  معادن 
پیشگیری از وقوع بحران و حوادث غیر مترقبه 
در مرز بین المللی باشماق مریوان بیان کرد: به 
استناد بند 4 مصوبات 51مین نشست شورای 

استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
با عنایت به همکاری  کردستان مقرر گردید 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
در تامین، تجهیز و استقرار یک دستگاه خودرو 
نیسان و یک دستگاه کامیون آتش نشانی در 
مرز و نظر به اینکه اطفاء حریق امری تخصصی 
بوده و از حساسیت بالایی در اجرا برخوردار 
است، متولی ذیصلاح و تخصصی در امر آتش 
نشانی نسبت به استقرار اکیپ مجهز و پرسنل 
متخصص جهت مقابله با حوادث احتمالی اقدام 
این  انجام شده در  اقدامات  نمایند و گزارش 
خصوص را اداره کل راهداری و حمل و نقل 
ماه  یک  مدت  استان حداکثر ظرف  جاده ای 
از ابلاغ این صورتجلسه به معاونت اقتصادی 
شورای  دبیرخانه  و  کردستان  استانداری 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی کردستان 
ارسال نماید که به استناد مکاتبات به عمل 
آمده با مدیرکل محترم راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان کردستان در خصوص پیگیری 
موضوع نامبرده در این خصوص نیز مواردی را 
به شرح زیر را اعلام نموده اند: عملیات اطفاء 
حریق امری تخصصی و خارج از وظایف اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای و سازمان 
)تهیه  امکان  حد  در  امکانات  است  متبوع 
تجهیزات  به  تجهیز شده  دو دستگاه خودرو 
آتشنشانی( تهیه شده است. اما همچنان که در 
نامه های ارسالی به مدیریت بحران استانداری 
نیز کتبا« اعلام گردیده لزوم استقرار 24 ساعته 
گروه آتشنشانی متخصص با تجهیزات لازم در 
پایانه مرزی الزامی است و این اداره کل وظیفه 

و تعهدی در قبال آن ندارد.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج افزود: چندین وقت 
پیش وقوع یک آتش سوزی در مرز باشماق 
مریوان منجر به وارد شدن بالغ بر 20 میلیارد 
تومان ضرر به تجار و فعالین اقتصادی ما شد، 
آیا شأن مردم مریوان و تجار و فعالان اقتصادی 
در مرز بین المللی باشماق این است که بگویند 
ماشین آلات آتش نشانی فاقد نیروی متخصص 
است؟ تا کی قرار است مشکل ساماندهی مرز 

باشماق حل نشود؟
صالحی در پایان به مشکل تعیین استاندارد 
و  کرد  اشاره  باشماق  در  وارداتی  کالاهای 
گفت: متاسفانه در مرز باشماق عده ای تعیین 
و  بارها  از  گیری  نمونه  با  کالاها  استاندارد 
وسایل را به بازار سیاه تبدیل کرده اند و روزانه 
فقط تعدادی مشخص و محدود نمونه گیری 

می کنند.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج در پایان خواستار 
حل و فصل نمودن مسائل و مشکلات فعالین 
اقتصادی در ارتباط با طرح جامع ساماندهی 

مرز و استاندار و آزمایشگاه های مربوطه شد.
200 میلیارد تومان برای فاز دوم توسعه 

باشماق تعیین شده است
و  راهداری و حمل  ادامه جلسه مدیر کل  در 
نقل جاده ای استان کردستان با اشاره به برخی 
مشکلات پیش رو در خصوص ساماندهی مرز 
از مشکلات اساسی برای  باشماق گفت: یکی 
ساماندهی باشماق تملک اراضی مّد نظر برای 
طرح توسعه بود که خوشبختانه در شهریور ماه 
این مشکل حل شد که جا دارد از تمام عواملی که 

برای انجام این مهم زحمت کشیدند تشکر کنم.
فرزاد حسنی ادامه داد: برخی مشکلات که با 
ارگان های دیگر وجود داشت نیز رفته رفته در 
حال حل شدن هستند، مثلاً مرزبانی، آشپزخانه 
و عوامل این سازمان در محلی استقرار داشتند 
که قرار بود دستگاه مادون قرمز )XRay( در 
مشغول  حاضر  حال  در  که  شود  نصب  آنجا 

جابجایی آنها هستیم.
وی گفت: مبلغ 200 میلیارد تومان برای توسعه 
فاز دوم باشماق تعیین شده است و سعی داریم 
در زمان قابل قبولی پروژه را به اتمام برسانیم 
هرچند درگیر برخی مشکلات نظیر نبود راه 
دسترسی مستقل برای انتقال ماشین آلات و 

مصالح ساختمانی به باشماق هستیم.

امان از راه نرفته و فرصت کم
بازرگانی سنندج  اتاق  ادامه جلسه مشاور  در 
نباشد  اندازه گیری  قابل  که  چیزی  گفت: 
سنجش  برای  لذا  نیست  راستی آزمایی  قابل 
فعالیت های انجام شده صرفاً کارهایی که به 
اتمام رسیده اند ملاک است، بر همین اساس ما 
مشکلات مرز باشماق را بررسی و رصد کردیم 

که 53 مشکل شاخص مشخص شدند.
مشکلات  باید  داد  ادامه  کیانپور  ستار  دکتر 
بندی  تقسیم  آنها  حل  ظرفیت  اساس  بر  را 
که  شد  خواهیم  متوجه  این صورت  در  کرد 
کدام  و  شهرستان  سطح  در  مشکلات  کدام 
مشکلات در سطح استان قابل حل هستند و 
برای مرتفع کردن آن مشکلات اقدام کنیم آن 
دسته از مشکلات هم که راه حلشان در تهران 
استاندار  همکاری  و  همیاری  با  باید  را  است 
محترم، نماینده معزز ولی فقیه و ریاست کل 
دادگستری استان ضمن برنامه ریزی و تعیین 
وقت قبلی در وزارتخانه های تهران دنبال کنیم.  

با اعتبار مصوب سفر ریاست جمهوری 
مرز باشماق ساماندهی می شود

 استاندار کردستان با بیان اینکه مرز باشماق از  
مهمترین ظرفیت های استان است و ساماندهی 
محسوب  توسعه ای  اولویت های  جزو  آن 
می شود، از تخصیص 200 میلیارد تومان اعتبار 
مصوب سفر رئیس جمهور برای اتمام این طرح 

خبر داد.
دستورکار  کرد:  اظهار  زارعی کوشا  اسماعیل 
جلساتی که متناسب با اولویت ها و ضرورت ها 
طبق کارهای کارشناسی شده و هدفمند باشد، 

منتج به نتیجه خواهد شد.
در  دولت  اولویت های  مهمترین  از  یکی  وی 
عنوان کرد  باشماق  مرز  را ساماندهی  استان 
 ۹۹ سال  در  مرز  ساماندهی  پروژه  گفت:  و 
کلنگزنی شده و مستلزم تملک اراضی و اعتبار 
قابل توجه و فقط هزینه تملک، از کل اعتبار 
ساماندهی پیش بینی شده بیشتر بود که از 
سال گذشته تاکنون با جدیت این امر دنبال 
شد و برای اتمام این طرح 200 میلیارد تومان 
جمهور   رئیس  سفر  مصوبه  عنوان  به  اعتبار 

تخصیص یافته است و این گره بازشد.
از   باشماق  مرز  اینکه  بیان  با  کوشا  زارعی 
مهمترین ظرفیت های استان کردستان است 
توسعه ای  اولویت های  جزو  آن  ساماندهی  و 
محسوب می شود گفت: با جدیت تمام به دنبال 
ساماندهی این مرز هستیم چراکه از نظر میزان 
ترانزیت یکی از مهمترین مرزهای زمینی کشور 

است.
 وی اجرای طرح ساماندهی باشماق را مستلزم 
مشارکت گمرک و راهداری و دیگر دستگاهای 
برشمرد و گفت: مسائل و مشکلات  مربوطه 
بین گمرک و راهداری در مرزها فقط مختص 
به کردستان نیست و سایر استان های مرزی 
به  که  دارند  را  مباحث  و  مشکلات  این  نیز 
این  در  که  دارد  ارتباط  کلان   سیاست های 

دستگاه ها بایستی اتخاذ شود.
رویکرد  کرد:  تصریح  کردستان  استاندار 
مسئولان کشوری با رایزنی های مستمر، حل 
مشکلات مرز باشماق است که هم اکنون بخش 

بزرگی از این موانع برطرف شده است.
زارعی کوشا با اشاره به فرایندهای پایانه های 
مرزی اذعان کرد: تمامی موضوعات و مسائل 
استانی بر حسب وظیفه در سطح شهرستان،  
استان و کشوری باید مشخص و جمع بندی 

شود.
وی از همراهی خوب تجار در مرز باشماق و 
موکب داران اربعین در میزبانی از زائران قدردانی 
گذرگاه  عنوان  به  باشماق  مرز  گفت:  و  کرد 
از مولفه های معنوی، یک محور  اربعین جدا 
برای توسعه استان است و این ظرفیت می تواند 

فرصت بی بدیلی برای کردستان باشد.
گذاری  سرمایه  کتاب   جلسه  پایان  در 
)مشارکت عمومی و خصوصی در شهرداری ها(  
تالیف دکتر آرش اسماعیل نسب با حمایت اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج 

رونمایی شد.

53 مین نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان کردستان برگزار شد؛
اقتصاد امن و امنیت اقتصادی

  در تو سعه پایدار و بهبود فضای کسب و کار موثر هستند
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دولت  گفتگوی  شورای  کارشناسی  کارگروه 
از  پس  کردستان  استان  خصوصی  بخش  و 
حضور در شهرک های صنعتی شهرستان قروه، 
بازدید از چند واحد تولیدی صنعتی و  احصای 
مسائل و مشکلات این واحدها در فرمانداری 
این شهرستان با حضور رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی سنندج، مدیرعامل 
شرکت شهرک های استان، فرماندار، مسئولین 
بخش  نمایندگان  و  اجرایی  دستگاه های 

خصوصی شهرستان قروه برگزار شد. 
رسالت کارگروه 

در ابتدای جلسه رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج گفت: در راستای 
احصای مسائل و مشکلات واحدهای تولیدی 
صنعتی  شهرک های  در  واقع  صنعتی  و 
شورای  عارضه یابی  کارگروه  قروه  شهرستان 
با  استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
یک،  شماره  صنعتی  شهرک  های  در  حضور 

سنگ و آونگان شهرستان قروه ضمن بازدید 
صنعتی  و  تولیدی  واحد های  و  کارخانه ها  از 
مختلف در جریان مسائل و مشکلات آن ها قرار 

گرفت.
کارگروه  رسالت  افزود:  عبدالملکی  اکبر  علی 
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای  کارشناسی 
خصوصی احصاء مسائل، مشکلات و جمع بندی 
آنها جهت طرح در حضور مدیران بخش دولتی 
و در نهایت یافتن بهترین راهکارها برای حل 
مشکلات پیش روی واحدهای تولیدی و صنعتی 
است. کار  و  کسب  فضای  بهبود  راستای  در 

شورای  اولویت  های  و  وظایف  دیگر  از  وی 
تلاش  به  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
برای فعال سازی واحدهای تولیدی نیمه فعال 
اشاره کرد و گفت: طبق آمار ۸3 واحد صنعتی 
نیمه فعال در شهرستان قروه وجود دارد که 
باید برای فعال سازی آنها در اسرع وقت اقدام 

شود. 
مشکلات احصاء شده ی فعالین  

حوزه های تولید و صنعت شهرستان
بازرگانی،  اتاق  نماینده  نشست  این  ادامه  در 
در  سنندج  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
شهرستان قروه به نمایندگی از بخش خصوصی 
مشکلات  شهرستان  این  اقتصادی  فعالین  و 
مربوط به هر حوزه را به صورت جداگانه قرائت 
و مدیر دستگاه اجرایی مربوطه نیز نسبت به 

شفاف سازی و پاسخگویی اقدام می  نمود.
بخش  فعالین  از  که  عبدالملکی  زرتشت 
مشکلات  است؛  شهرستان  این  خصوصی 
در  اقتصادی  فعالین  شده ی  احصاء  پیش  از 
حوزه های تولیدی و صنعتی شهرستان قروه را 

به شرح زیر عنوان کرد:
1- کمبود زمین در شهرک های صنعتی جهت 

واگذاری به فعالین اقتصادی.
2-  برخی شهرک های صنعتی زیرساخت های 

لازم و ضروری را دارا نیستند.
3-  ناامن بودن شهرک های صنعتی قروه به 
علت عدم وجود سیستم گشت و نگهبانی و 

اجرایی نشدن دیوارکشی دور شهرک ها.
4- از جانب شرکت شهرک ها سند تک برگ 
مالکیت در اختیار صاحبان صنایع قرار نگرفته 

است.

5- عدم آنتن و سرویس دهی شبکه مخابرات 
در شهرک های صنعتی علی الخصوص شهرک 

سنگ.
۶- عدم وجود تلفن ثابت فیبر نوری و اینترنت 

در شهرک آونگان.
۷-  با توجه به اینکه شهرک آونگان به دلیل 
احتمال  نظر  از  روغن  تولید  واحدهای  وجود 
ایجاد حریق نسبت به سایر شهرک ها مخاطرات 
بیشتری دارد لذا پیشنهاد می شود ماشین آتش 

نشانی در این شهرک مستقر شود.
صنعتی  شهرک  در  آب  وجود  مشکل    -۸
سنگ که بیش از 25 سال است با تانکر به این 
شهرک آبرسانی می شود، ضمناً توجه به این 
نکته ضروری است که در این شهرک با حفر 
هرگونه چاه قطعاً به آب نمی رسد لذا واحدهای 
این شهرک چشم به راه تخصیص آب از خط 

لوله انتقال آب سد قوچم هستند.
۹-  عدم وجود محل تهیه دپو برای پسماند 
ضایعات و لجن شهرک سنگ و سایت پسماند 

صنعتی برای سایر شهرک ها.
شهرک صنعتی انرژی خورشیدی  مابین 

شهرستان های قروه و همدان احداث 
می  شود

در ادامه مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان کردستان به برخی از موارد مطرح شده 
و مرتبط با این شرکت اشاره کرد و گفت: در 
شهرستان قروه 5 شهرک صنعتی وجود دارد 
که این پنج شهرک عبارتند از؛ شهرک قروه 1، 
شهرک دلبران یا همان شهرک آونگان، شهرک 
قروه 3، شهرک سریش آباد و شهرک سنگ 

قروه.
پنج شهرک  از  امانی تصریح کرد:  حمیدرضا 
شهرک   4 برای  قروه  شهرستان  در  موجود 
زمین داریم که در شهرک های دلبران و آونگان 
در حال واگذاری زمین هستیم و 10 هکتار 
زمین هم به شهرک دلبران قروه اضافه شده 

است.
عنوان  تحت  جدید  شهرکی  احداث  به  وی 
شهرک صنعتی انرژی خورشیدی در شهرستان 
قروه اشاره کرد و گفت: با توجه به مشکلات 
پیش رو در خصوص تامین انرژی جهانی مقرر 
خورشیدی  انرژی  صنعتی  شهرک  که  شده 
احداث  همدان  و  قروه  شهرستان های  مابین 
این  برای احداث  شود که در همین رابطه و 
طبیعی  منابع  از  زمین  هکتار   140 شهرک 
اداری  کارهای  انجام  حال  در  و  گرفته ایم 

هستیم.
شهرک های  خصوص  در  آمار  برخی  امانی 
شهرک های  در  گفت:  و  داد  ارائه  صنعتی 
صنعتی دلبران و آونگان ۸۶ قرارداد داریم که 
از این تعداد 4۷ واحد به بهره برداری رسیده اند 
شهرک  دو  این  در  اشتغال  ایجاد  لحاظ  از  و 
صنعتی در مجموع ۷10 نفر مشغول به کارند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 

از  برخی  آب  کمبود  خصوص  در  کردستان 
شهرک  خصوص  به  و  صنعتی  شهرک های 
سنگ قروه گفت: زمانی مجوز احداث شهرک 
صنعتی صادر می شود که مجوزهای کارشناسی 
برای حفر چاه یا تخصیص آب اخذ شده باشند 
چرا که اول باید آب شهرک ها پیش بینی شود.

شهرک های  در  زمین  کمبود  مسئله  به  وی 
و گفت:  اشاره کرد  استان کردستان  صنعتی 
سرانه زمین به طور میانگین در شهرک های 
در  اما  است  مربع  متر   1۸ کشور  صنعتی 
شهرک های صنعتی کردستان 10 متر مربع 

باید  کشوری  میانگین  به  رسیدن  برای  لذا 
شورای  مجلس  در  استان  مردم  نمایندگان 
اسلامی، مدیران دستگاه های اجرایی و فعالین 
بخش خصوصی دست به دست هم دهند تا 
کمبود زمین در شهرک های صنعتی کردستان 

جبران شود.
مسائل اولویت بندی شوند 

وریا محمدی رئیس اداره راهداری و حمل و 
نقل جاده ای شهرستان قروه نیز در این جلسه 
در خصوص برخی مشکلات مربوط به این اداره 
ارتباط  ما  اداره  به  مشکلات  از  برخی  گفت: 
دارد و برخی نیز مربوط به شبکه زیرساخت 
است لذا باید تک تک مشکلات نظیر ورودی 
مشخص  و  تفکیک  و...  صنعتی  شهرک های 
شود، تا با توجه به امکانات و پتانسیل موجود 
نسبت به اولویت بندی و سپس رفع آنها اقدام 
کنیم که این مسئله قطعاً نیازمند بودجه است.
تجهیزات و دکل  های جدید برای برخی از 

شهرک های صنعتی شهرستان قروه
شهرستان  مخابرات  شبکه  ناظر  ادامه  در   
قروه در مورد عدم سرویس دهی تلفن همراه 
و فقدان تلفن ثابت در برخی از شهرک های 
از  برخی  دوری  دلیل  به  گفت:  صنعتی 
جدید  دکل های  و  تجهیزات  باید  شهرک ها 
دهی  آنتن  بحث  خصوص  در  و  شود  نصب 
ارتباطات مکاتبه  با مدیریت فناوری  باید  نیز 
شود چون شهرک های صنعتی عمدتاً خارج از 

شهرها هستند و بین جاده ای تلقی می شوند.
 سوران دهقان  افزود: احداث زیرساخت های 
مخابراتی مواردی تخصصی  به شمار می آیند 
برای  لذا  دارند،  نیاز  خاصی  تجهیزات  به  و 
تهیه این تجهیزات نیازمند تخصیص بودجه و 

امکانات ویژه از مرکز استان هستیم.
تغییرات در نقشه های شهرک های 

صنعتی موجب دوباره کاری شده است
محمد محمدی سرپرست مخابرات شهرستان 
قروه ادامه داد متاسفانه تغییرات در نقشه های 
شهرک های صنعتی موجب دوباره کاری هایی 

شده به عنوان مثال؛ شرکت مخابرات اقدام به 
کابل کشی و اجرای برخی سیستم ها کرد اما 
چون شرکت شهرک ها تغییراتی در جانمایی ها 
بی نتیجه شد لذا  داد عملا کارهای ما تقریباً 
وضعیت  و  نقشه  آخرین  می شود  پیشنهاد 
موجود تمام شهرک های صنعتی به شرکت های 
مخابرات، آب، برق و گاز داده شود سپس برای 

اجرای هرگونه زیرساخت اقدام گردد.
عقب ماندگی با انجام کارهای روتین 

جبران نمی شود
هیئت  عضو  و  صنعت  کمیسیون  رئیس 

و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان 
کشاورزی سنندج با اشاره به رسالت اتاق های 
بازرگانی در کشور گفت: رسالت اتاق کار اجرایی 
نیست، بلکه ما با مشاوره دادن و مطالبه گری از 
دولت به عنوان نماینده بخش خصوصی دنبال 

حل مشکلات این بخش هستیم.
عابدین حمیدی افزود: اتاق بازرگانی ایران به 

صورت فصلی محیط کسب و کار در استان های 
متاسفانه  و  بررسی می کند  را  مختلف کشور 
استان کردستان بدترین محیط کسب و کار 
را در کشور دارد لذا این عقب ماندگی با انجام 
کارهای روتین جبران نمی شود بلکه نیازمند 
فعالیت و عزمی جهادی در تمام لایه ها است 
نمایندگان مجلس شورای  تا  از دولت گرفته 

اسلامی و تشکل های بخش خصوصی.
انجام  سنندج  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
کارهای تولیدی و صنعتی در استان کردستان 
را سخت تر از سایر استان ها دانست و خاطرنشان 
کرد: با توجه به مشکلاتی که مخصوص استان 
و  تولید  حوزه  فعالین  قطعاً  است  کردستان 
صنعت این استان با دل و قلبشان کار می کنند 
چرا که فقط با سرمایه ی تهیه زمین و سوله 
می شود بهترین آپارتمان را در تهران خرید و 
ظرف 4 سال سرمایه را 4 برابر کرد که این 

افزایش سرمایه در عمل امکان پذیر نیست.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج در پایان به نقش 
تعیین کننده شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی اشاره کرد و گفت: ایجاد حتی یک 
شغل در استان کردستان مهم است لذا از تمام 
حاضرین در این جلسه درخواست می کنم تمام 
انرژیشان را برای حل مشکلات تولید کنندگان 

و کارآفرینان در شهرستان قروه بگذارند.
مرتفع شدن مشکلات کمبود آب شهرک 

صنعتی آونگان
مجتبی غلامی مدیر منابع آب شهرستان قروه 
ادامه به مشکل آب شهرک آونگان اشاره  در 
کمبود  مشکلات  خوشبختانه  گفت:  و  کرد 

آب در شهرک آونگان حل شد و در خصوص 
شهرک سنگ نیز پیشنهاد می کنیم در ضلع 
غربی این شهرک زمین و چاهی خریداری و 
نسبت به انتقال آب آن چاه به شهرک اقدام 
شود تا در آینده در خصوص تخصیص آب از 

سد قوچم به شهرک سنگ اقدام شود.
محیط  حفاظت  اداره  رئیس  زارعی  توفیق 
خصوص  در  نیز  قروه  شهرستان  زیست 
صنعتی  ضایعات  و  نخاله  دپوی  برای  محلی 
شهرک های صنعتی گفت: ما دو مکان را برای 
تخلیه ضایعات شهرک های صنعتی پیشنهاد 

داده ایم که بهره بردار باید اقدامات لازم اداری 
را دنبال کنند.

مجتبی رستمی رئیس اداره صنعت، معدن و 
تجارت شهرستان قروه نیز به اشتغال 2000 
اشاره  در شهرک های صنعتی شهرستان  نفر 
کرد و مهمترین مشکلات این واحد ها را ضعف 
زیرساخت ها در شهرک های صنعتی اعلام کرد.
صورتجلسات و مصوبات شورای گفتگوی 

دولت و بخش خصوصی استان به 
شهرستان ها ابلاغ گردد

قدردانی  ضمن  نیز  قروه  شهرستان  فرماندار 
دولت  گفتگوی  شورای  سخنگوی  و  دبیر  از 
برگزاری  بخاطر  استان  خصوصی  بخش  و 
گفت:  در شهرستان ها  شورا  این  نشست های 
کارگروه های  و  کارشناسی  جلسات  برگزاری 
از  یکی  می  تواند  شهرستان  ها  در  مربوطه 
مسائل  احصاء  راستای  در  اقدامات  مهمترین 
و مشکلات فعالین اقتصادی و ارائه راهکارهای 
تخصصی با توجه به پتانسیل های هر شهرستان 

باشد.
صورتجلسات  داد  پیشنهاد  فعله  گری   خلیل 
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای  مصوبات  و 
مدیران  بهره  مندی  جهت  استان  خصوصی 
دستگاه  های اجرایی در شهرستا  ها از تصمیمات 
به فرماندری  ها و دستگاه های مربوطه  استان 

ابلاغ گردد.
فعله  گری تاکید کرد: با توجه به جایگاه قانونی 
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای  پتانسیل  و 
و  مسائل  نمودن  فصل  و  حل  در  خصوصی 
بهبود  راستای  اقتصادی در  فعالین  مشکلات 
مستمر محیط کسب و کار جلسات کارشناسی 
و  مستمر  صورت  به  شهرستان  ها  در  شورا 

براساس برنامه زمانبندی برگزار گردد.
فرماندار شهرستان قروه به لزوم اولویت بندی 
مسائل و مشکلات در شهرستان ها اشاره کرد و 
افزود: موضوعات اولویت دار در نشست  ها مطرح 
شود و تا به نتیجه رسیدن پیگیری های لازم به 

عمل آید.
کارگروه  آخرین مصوبات  به  فعله  گری   خلیل 
قروه  شهرستان  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل 
اجرایی شدن  پیگیری  و خواستار  کرد  اشاره 
این مصوبات در شورای گفتگوی دولت و بخش 

خصوصی استان کردستان شدند.
مصوبات این نشست

شورای  دبیرخانه  مسئول  فداکار   ارسلان 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
این  مصوبات  از  برخی  پایان  در  کردستان 

نشست را به شرح زیر اعلام کرد:
- پیگیری و اجرایی کردن مصوبات کارگروه 
تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان قروه با 
طرح در صحن علنی شورای گفتگوی دولت و 

بخش خصوصی استان کردستان.
تک  سند  صدور  فرآیند  زمانبندی  برنامه   -
صنعتی  و  تولیدی  واحدهای  ثبتی  و  برگ 

مستقر در شهرک های صنعتی شهرستان قروه 
حداکثر ظرف مدت 10 روز کاری از ابلاغ این 
صورتجلسه توسط شرکت شهرک های صنعتی 
استان کردستان به فرمانداری شهرستان قروه 
بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای  دبیرخانه  و 

خصوصی استان ارسال شود.
از  اقداماتی  برای  نیاز  مورد  اعتبار  میزان   -
قبیل آسفالت ورودی شهرک صنعتی آونگان 
و  شرق  دوربرگردان  های  و  بزرگراه  مسیر  از 
غرب بزرگراه همدان سنندج توسط اداره راه و 
شهرسازی و اداره کل راهداری و حمل و نقل 

جاده ای شهرستان قروه برآورد و  به فرمانداری 
گفتگوی  شورای  دبیرخانه  و  قروه  شهرستان 

دولت و بخش خصوصی استان ارسال شود.
نقشه  های شهرک های  و  کروکی  ها  آخرین   -
احداث شده و در حال احداث شهرستان قروه 
به  مخابراتی  زیرساخت  نمودن  فراهم  جهت 
توسط  و...  ثابت  تلفن  خطوط  اجرای  منظور 

شرکت شهرک های صنعتی استان کردستان 
به فرمانداری شهرستان قروه، دبیرخانه شورای 
و  استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 

شرکت مخابرات شهرستان قروه ارسال شود.
و  مکاتبات  قروه  شهرستان  فرمانداری   -
در  اطلاعات  فناوری  با  را  لازم  پیگیری  های 
راستای حل و فصل نمودن مشکل آنتن  دهی 

شهرک سنگ به عمل آورد.
- در ارتباط با مالکیت فعالین اقتصادی واقع 
در شهرک های صنعتی شهرستان قروه مقرر 
گردید؛ نشستی در محل شرکت شهرک های 
صنعتی استان کردستان با حضور مدیرعامل 
شرکت شهرک ها و نمایندگان شهرک های این 
به  مربوطه  و گزارش  برگزار گردد  شهرستان 
فرمانداری شهرستان قروه و دبیرخانه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان ارسال 

شود.
- در راستای تامین امنیت شهرک های صنعتی 
و  مکاتبات  گردید؛  مقرر  قروه  شهرستان 
پیگیری های لازم توسط فرمانداری شهرستان 

قروه با مراجع مربوطه به عمل آید.
فرمانداری  توسط  لازم  پیگیری  های   -
شهرستان قروه و اداره صنعت، معدن و تجارت 
این شهرستان به منظور معرفی نماینده شرکت 
شهرک های صنعتی استان کردستان و حضور 

تمام وقت آن در این شهرستان به عمل آید.
فرماندار محترم شهرستان  پیشنهاد  به  بنا   -
شورای  صورتجلسات  گردید؛  مقرر  قروه 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
کردستان به فرمانداری این شهرستان و ادارات 

مربوطه ارسال و ابلاغ گردد. 

کارگروه کارشناسی عارضه یابی شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان برگزار کرد؛

احصای مسائل و مشکلات واحدهای تولیدی و صنعتی شهرستان قروه 



مدیرعامـل موسسـه خیریه شـمس گفت: 
سـال  در  افـزار  نوشـت  بسـته  هـزار   40
جـاری بین دانش آمـوزان نیازمنـد توزیع 
شـد و در برخـی مناطق هـم همچنان این 

ادامـه دارد. روند 
اینکـه  بـه  اشـاره  بـا  زاده  نـوری  محمـد 
از  خیریـه  موسسـه  ایـن  فعالیـت  آغـاز 
سـال 13۹2 در اسـتان تهران بـود، اظهار 
کـرد: فعالیـت هـای ایـن موسسـه خیریه 
بتدریـج بـه اسـتان هـای دیگـر کشـور به 
ویـژه مناطـق محـروم توسـعه پیـدا کـرد.

وی بـا اعلام اینکـه هر سـال چندین هزار 
بسـته نوشـت افـزار و جهیزیـه بیـن مردم 
نیازمنـد توزیـع می شـود، افزود: در سـال 
جـاری تاکنـون افـزون بـر 40 هزار بسـته 
نوشـت افزار بیـن دانـش آمـوزان نیازمند 
توزیـع شـد کـه سـهم اسـتان کردسـتان 

یـک هزار و 100 بسـته اسـت.
مدیرعامـل موسسـه خیریـه شـمس ادامه 
داد: تاکنـون 300 هفتـه چهارشـنبه امـام 
رضایـی را هـم برگـزار کردیـم و در ایـن 
راسـتا هـر هفتـه برنامـه هـای متنوعی را 
در محلـه های مختلـف اجرایـی کرده ایم.

نـوری زاده یکـی دیگـر از فعالیـت هـای 
ایـن موسسـه را ایجاد و حمایـت از کارگاه 
هـای تولیـدی خوانـد و اظهار کـرد: مرکز 
کارآفرینـی اجتماعـی در تهـران بـا حدود 
بانـوان  کـه  داریـم  تولیـدی  کارگاه   14
سرپرسـت خانـوار در آن مشـغول بـه کار 

. هستند

وی توانمندسـازی دانـش آمـوزان و زنـان 
در  را  کارآفرینـان  و  خانـوار  سرپرسـت 
اولویـت فعالیت هـای این موسسـه خواند 
و یـادآور شـد: در برخی شـهرهای کشـور 
تولیـد کولـه  هـم چـون عسـلویه کارگاه 
پشـتی ایجـاد کرده ایـم که تولیـدات آنها 
مـی  تولیـد  موجـود  اسـتاندارد  براسـاس 

. د شو
مدیرعامـل موسسـه خیریه شـمس بازدید 
و شـرکت زنـان کارآفریـن در نمایشـگاه 
زندانیـان  سـازی  وآزاد  خارجـی  هـای 
جرائـم غیرعمـد را از دیگـر اقدامـات ایـن 
موسسـه دانسـت و اظهـار کـرد: در سـفر 
بـه کردسـتان هـم جلسـاتی را بـا زنـان 
در  بعـد  و  داشـت  خواهیـم  کارآفریـن 
صـورت تشـکیل تعاونی توسـط ایـن زنان 

از آنهـا حمایـت مالـی خواهیـم کـرد.
ایجاد و حمایت از کارگاه های تولیدی 
در استان توسط موسسه های خیریه

رئیـس اتـاق بازرگانـی، صنایـع، معـادن و 
کشـاورزی سـنندج هـم در ایـن نشسـت 
اظهـار کرد: موسسـه خیریه شـمس برای 
دانـش آمـوزان مناطقـی کـه کمتـر مورد 
و  تهیـه  بـه  اقـدام  گرفتنـد  قـرار  توجـه 

توزیـع نوشـت افـزار مـی کنـد.
علـی اکبـر عبدالملکـی با اشـاره بـه اینکه 
یکی از رسـالت هـای اتـاق بازرگانی انجام 
مسـئولیت هـای اجتماعـی اسـت، افـزود: 
در ایـن راسـتا افـزون بـر جـذب موسسـه 
هـای خیریـه در انجـام فعالیـت هـا هم با 

ایـن موسسـه ها همـکاری مـی کنیم.
وی یکی از آسـیب هـای اجتماعی موجود 
سرپرسـت  زنـان  کولبـری  را  اسـتان  در 
برطـرف  بـرای  گفـت:  و  خوانـد  خانـوار 
شـدن ایـن آسـیب نیـاز بـه ایجـاد کارگاه 
هـای تولیـدی برای ایـن زنـان داریم و در 
ایـن رابطـه مـی توانیـم از تـوان موسسـه 

هـای خیریـه بهـره گیریـم.
و  صنایع،معـادن  بازرگانـی،  اتـاق  رئیـس 
کشـاورزی سـنندج اضافـه کـرد: در حـال 
ایجـاد بنیـاد توسـعه و پیشـرفت اسـتان 
هسـتیم که یکـی از اهـداف آن راه اندازی 
صنایـع مادر و ایجاد کارآفرینی و اشـتغال 

بـرای جوانان اسـت.
عبدالملکـی ادامـه داد: بـا کلیـدواژه آینده 
آغـاز کردیـم و  را  فعالیـت خـود  روشـن 
بـی شـک رویدادهـای مطلـوب و آینـده 

درخشـانی را رقـم خواهیـم زد.
مرکز آموزش اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی سنندج روز چهارشنبه پنجم مهرماه 
با اعلام فراخوان قبلی و دعوت از علاقه مندان، 
کارگاه آموزشی ثبت سفارش و انجام تشریفات 
گمرکی را برای اعضای مبتدی و جدیدالورود 
اتاق برگزار کرد. لازم به ذکر است اتاق  این 
بازرگانی سنندج بر اساس رسالت های خود که 
برگزاری دوره های آموزشی است، دوره هایی از 
مجرب  اساتید  از  بهره گیری  با  را  این دست 
را  دوره  این  تدریس  ضمناً  می کند ؛  برگزار 
استاد خان بابایی بر عهده داشت. گفتنی است 
ششم  پنجشنبه  روز  کارگاه  این  دوم  بخش 
مهر در مرز بین المللی باشماق مریوان با هدف 
سفارش  ثبت  با  کارآموزان  عملی  آشنایی 
آشنا  همچنین  و  گمرکی  تشریفات  انجام  و 
شدن آنها با محیط و شرایط موجود در مرز 

برگزار می شود.

حضور  با  که  تولید  دوشنبه های  نهضت 
تشکل های  نمایندگان  و  دولتی  مسئولین 
مختلف بخش خصوصی در شهرستان های 
استان با هدف بازدید از واحدهای صنعتی و 
تولیدی و احصای مشکلات آنها و در نهایت 
تولید  روی  پیش  موجود  معضلات  حل 
برگزار می شود، سوم مهر ماه در شهرستان 

مریوان برگزار شد.
بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیأت  عضو 
این  صنعت  کمیسیون  رئیس  و  سنندج 
گفت:  سفر  این  اهداف  تشریح  اتاق ضمن 

در راستای نهضت دوشنبه های تولید جلسه 
تولید استان  کارگروه تسهیل و رفع موانع 
عابدین  شد.  برگزار  مریوان  شهرستان  در 
مشابه  و درشت  ریز  به مشکلات  حمیدی 
اشاره  شهرستان ها  اکثر  صنعتی  واحدهای 
عدم  از  مشکلات  از  بسیاری  گفت:  و  کرد 
اداری  و  اجرایی  دستگاه های  هماهنگی 
ناشی می شود، چرا که اگر ادارات مختلف با 
هم هماهنگ باشند و مدیریت آنها مدیریت 
به  نیازی  وجه  هیچ  به  نباشد  بخشنامه ای 
ادامه  نیست. وی  برگزاری چنین جلساتی 

داد: متاسفانه برخی از مدیران دولتی به هیچ 
وجه ریسک پذیر نیستند، مثلًا برای اجرای 
چند متر آسفالت منتظر دستور مافوق خود 
و اخذ مجوزهای لازم می مانند ؛ در صورتی 
که اگر آن چند متر آسفالت اجرا شود به 
سادگی مشکل ورودی یک شهرک صنعتی 
با بیش از ۶0 کارخانه حل می شود. حمیدی 
عناوین  تحت  اخیر  سال های  نامگذاری  به 
مختلف در حوزه رفع مشکلات حوزه صنعت 
و توجه به ارتقای تولید اشاره کرد و گفت: 
اهمیت  متوجه  خوبی  به  کشور  مسئولین 
هستند  آن  روی  پیش  موانع  رفع  و  تولید 
حاضر  کارشناسان  از  بعضی  متاسفانه  اما 
خودشان  قدیمی  کار  و  ساز  به  ادارات  در 
صورت  به  نیستند  حاضر  و  چسبیده اند 
ریسک  سوزنی  سر  و  کنند  کار  جهادی 
اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس  نمیکنند. 
مدیریت  امیدوارم  گفت:  سنندج  بازرگانی 
ارشد استان نسبت به توجیه بیشتر برخی 
اهتمام  ادارات  کارشناسان  و  کل  مدیران 
داشته باشند. حمیدی در پایان خاطرنشان 
کرد: همه ما یک روز در محضر عدل الهی 
حاضر خواهیم شد، امیدوارم آن روز همگی 
بتوانیم از عملکردمان در این دنیا دفاع کنیم 

و شرمنده وجدان خود نباشیم.

موسسه خیریه شمس ۴۰ هزار بسته نوشت افزار 
بین دانش آموزان نیازمند توزیع کرد

به همت اتاق بازرگانی سنندج برگزار شد؛

کارگاه آموزشی ثبت سفارش و انجام تشریفات گمرکی

 رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی سنندج:

مدیران استان در راستای حمایت از تولید رتبه اول رعایت ضوابط نباشند

ص

کمیسیون  دهم  دوره  نشست  نخستین 
کشاورزی، آب، محیط زیست و صنایع وابسته 
کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق 
سنندج با دستور کار بررسی آئین نامه داخلی 
و آماده سازی زیرساخت    های نوین نرم افزاری 

و سخت افزاری برگزار شد.
بازرگانی  اتاق  کشاورزی  کمیسیون  رئیس 
سنندج با اشاره به ضرورت تغییر زیرساخت   های 
در  نوین  روش   های  از  استفاده  و  افزاری  نرم 
مدیریت این کمیسیون گفت: کشاورزی محور 
اصلی توسعه کردستان است که علاوه بر ایفای 
نقش در پیشبرد توسعه اقتصادی استان یکی 

از تکیه    گاه های اساسی توسعه ملی می   باشد.
بازرگانی  اتاق  افزود:  احمدپناه  سعید  محمد 
نقش  دولتی  غیر  تشکل  بزرگترین  عنوان  به 
استراتژیک در مدیریت توسعه و دفاع از حقوق 
بخش خصوصی دارد که برای ایفای نقش، باید 
خود را به آخرین روش   ها و تکنولوژی روز دنیا 
مجهز کند تا بتواند در سریع   ترین زمان ممکن 
مطالبات و خواسته   های خود را به بدنه مدیریت 

دولتی منتقل و پیگیر نتایج باشد.
وی تصریح کرد: دولت این را قبول کرده که 
روند  نمی   تواند  بخش خصوصی  بدون حضور 
توسعه را پیش ببرد، ما هم باید این را فرصتی 
مغتنم برای اثبات شایستگی و تحکیم نقش 

خود بدانیم.

برای  برنامه   ریزی  با اعلام خبر آغاز  احمدپناه 
نشان  خاطر  کردستان،  توسعه  بنیاد  تاسیس 
کرد: این بنیاد با هدف تجمیع سرمایه   های خرد 
و کلان در حوزه دانایی و پولی و مشارکت در 
حوزه   های تولیدی، تجاری و گردشگری ایجاد 
توسعه  بنیاد  از  برگرفته  تشکل  این  می   شود، 
بزرگترین  حاضر  حال  در  که  است  کرمان 
را  استان  این  اقتصادی  بنگاه های  و  واحدها 
در دست داشته و تجربه   ای موفق برای تمام 
استان ها می   باشد که اتاق بازرگانی سنندج در 
نظر دارد تا این تجربه را با استفاده از تجارب 

جدید دنیا در استان به کار گیرد.
افزاری،  نرم  زیرساخت  ایجاد  کرد:  اعلام  وی 
تکمیل ساختار اداری و تشکیل بانک اطلاعاتی 
بنیاد توسعه کردستان آغاز شده و تمام تلاش 
ممکن  زمان  سریع   ترین  در  که  است  این  ما 
آن را تکمیل کنیم، اما برای رسیدن به نقطه 
نهائی نیاز به مشارکت تشکل   های اقتصادی غیر 
دولتی، صاحبان سرمایه و تخصص و مساعدت 

دولت داریم.
آسیب محیط زیستی تمام جوانب توسعه 

و زندگی انسان    را  به چالش می   کشد
کردستان  زیست  محیط  سازمان   نماینده 
روند  در  بازرگانی  اتاق  نقش  بر  تاکید  ضمن 
زیست  محیط  از  و حراست  اقتصادی  توسعه 
مدیریت  که  داریم  قبول  را  این  همه  گفت: 

این  در  و  است  تحریم  فشار  تحت  کشور 
با  باید  و  بوده  تجارت سخت  و  تولید  شرایط 
برنامه   های هوشمندانه تحریم را دور بزنیم که 
اتاق بازرگانی در این راستا مهمترین نقش را 

بر عهده دارد.
محیط  و  توسعه  تطبیق  افزود:  رضائی   فریبا 
زیست ضرورت پیشبرد توسعه اقتصادی بوده و 
باید برنامه شکوفایی صنعت را طوری اجرا کرد 
که محیط زیست آسیب نبیند چون وارد شدن 
زیان به این حوزه تمام جوانب توسعه و زندگی 

انسان   ها را به چالش می   کشد.
 وی در ادامه اظهار کرد: نباید به بهانه حفظ 
محیط زیست توسعه را تعطیل کرد، همچنین 
نباید به بهانه توسعه صنعتی محیط زیست را 
تجربیات  دنیا  کرد،  دیدن  آسیب  به  محکوم 
گران بهائی در همراه کردن این دو حوزه دارد 

که ما هم می   توانیم از آن استفاده کنیم.
 رضائی تصریح کرد: سازمان محیط زیست در 
زمینه صدور مجوزهای استقرار و پروانه بهره 
برداری نهایت همکاری را با مدیریت استان و 

متقاضیان دارد.
 همه تشکل ها وظیف دارند با تمام توان 

وارد فاز اجرایی بنیاد توسعه شوند
سقز  شهرستان  کشاورز  خانه  اجرایی  دبیر 
ایجاد بنیاد توسعه کردستان را حرکتی مهم در 
شکوفایی اقتصادی استان دانست و خاطر نشان 
کرد: آروزی مردم کردستان ایجاد بنیاد توسعه 
است زیرا می   تواند فصل نوینی از فرهنگ توسعه 
و مشارکت عمومی در رونق اقتصادی را بگشاید 
اما این کار مهم باید با دقت و هوشمندی کامل 

اجرا شود.
تشکل ها  همه  کرد:  تصریح  رشیدی   فیروز 
وظیف دارند با تمام توان وارد فاز اجرایی بنیاد 
همراه  برنامه  این  با  را  جامعه  و  شده  توسعه 

کنند.
در  تسریع  تا  خواست  بازرگانی  اتاق  از   وی 

تشکیل این نهاد را در دستور کار قرار دهد.
 اتاق بازرگانی استفاده از حمایت 

نمایندگان را در دستور کار قرار دهد
بازرگانی  اتاق  کشاورزی  کمیسیون   نماینده 
سنندج در شهرستان بیجار، استفاده از جایگاه 
نمایندگان مجلس در روند توسعه کردستان را 

مقدمه سخنانش قرار داد و اظهار کرد: مجلس 
اجرای  بر  نظارت  و  قانون گذاری  اصلی  رکن 
قوانین است که بدون حضور آنها نمی   توان روند 
توسعه را پیش برد، بنابراین باید اتاق بازرگانی 
استفاده از حمایت نمایندگان را در دستور کار 

قرار دهد.
 سید حسین رحیمی افزود: کردستان به عنوان 
یکی از قطب   های کشاورزی کشور، حرف برای 
گفتن و مطالبات مهمی برای پیگیری دارد که 
ضروری است نظام مدیریت کشور حمایت از 
این پتانسیل را در اولویت کاری خود قرار دهد 
تا بتواند از این ظرفیت برای رونق اقتصادی و 

عبور از تحریم استفاده کند.
منابع  از  استفاده  در  تسریع  خواستار   وی 
دولتی و بانکی شد و خاطر نشان کرد: کشور با 
محدودیت منابع مواجه است که اگر مدیریت 
اتاق بازرگانی کوچکترین اهمالی به  استان و 

خرج دهند ما زمان را از دست می   دهیم.
 ایجاد بانک اطلاعاتی و تقویت 

زیرساخت   های الکترونیکی 
مشاور عالی اتاق بازرگانی سنندج با اشاره به 
نهاد  این  بازرگانی گفت:  اتاق  اهمیت جایگاه 
که  است  بخش خصوصی  و  دولت  بین  رابط 
این جایگاه را به رسمیت  مجموعه حاکمیت 
شناخته و اکنون نوبت اتاق بازرگانی است که 
این رسمیت را جدی گرفته و مطالبات بخش 

خصوصی را پیگیری و به نتیجه برساند.
 فاروق کیخسروی افزود: تجربه ثابت کرده که 
دولت نمی   تواند مجری موفقی در اقتصاد باشد 
و باید این عرصه را به بخش خصوصی واگذار 
و همکاری  با مشارکت  باید  امر  این  کند که 
اتاق بازرگانی اجرا گردد تا منابع از مسیر اصلی 

منحرف نشود.
 وی تصریح کرد: اتاق بازرگانی باید تنظیم روابط 
و مناسبات با دولت و سایر نهادهای حاکمیتی 
و روند به روز رسانی مستمر زیرساخت   های نرم 
و سخت افزاری را در دستور کار قرار دهد، که 
زیرساخت   های  تقویت  اطلاعاتی،  بانک  ایجاد 
در  نوین  نامه   های  آئین  تدوین  و  الکترونیکی 

صدر اولویت   هاست.
 کیخسروی تاکید کرد: شورای گفتگوی دولت 
نهادهای قدرتمند  از  و بخش خصوصی یکی 

کشور در نظام تصمیم گیری و تصمیم سازی 
بزرگترین  عنوان  به  بازرگانی  اتاق  که  است 
تشکل اقتصادی غیر دولتی باید برنامه استفاده 

از این ظرفیت را اجرا کند.
 شکل گیری ادبیات مشترک دولت و اتاق 

بازرگانی را ضروری است
 نماینده شرکت آب منطقه   ای کردستان تغییر 
مطالبات  طرح  محتوای  و  شکل  ماهیت  در 
گفت:  و  دانست  ضروری  را  خصوصی  بخش 
مدیریت توسعه کشور بر اساس ماهیت محتوا و 
شکل طرح موضوعات از سوی نهادهای متولی 
بخش خصوصی تصمیم می   گیرد بنابراین باید 
اهمیت  این  بازرگانی  اتاق  مانند  تشکل   هایی 
طرح  کیفیت  ارتقاء  راستای  در  و  درک  را 

موضوعات گام بردارد.
 زانیار ضمیران افزود: استفاده از ظرفیت صاحب 
نظران مجرب راهکار اصلی ارتقاء کیفیت طرح 

محتواست.
اتاق  کشاورزی  کمیسیون  کرد:  تصریح   وی 
بازرگانی سنندج باید پیشنهادات و مطالبات را 
بر اساس آخرین دستاوردهای علمی و تجربی 
به  را مجاب  دولت  بتواند  تا  کند  تنظیم  دنیا 

اجرای آنها کند.
دولت  مشترک  ادبیات  گیری   ضمیران شکل 
این  نقش  ارتقاء  ضرورت  را  بازرگانی  اتاق  و 
نهاد در اجرای برنامه توسعه اقتصادی استان 

دانست.
تعطیلی  مرکز پژوهشی توت فرنگی 

دانشگاه کردستان به علت نبود حمایت   
اجرای  تضمین  کردستان  دانشگاه   نماینده 
مصوبات اتاق بازرگانی را عامل افزایش انگیزه 
تلاش  گفت:  و  دانست  نهاد  این  با  همکاری 
بازرگانی  اتاق  کمیسیون   های  توسط  فراوانی 
صورت می   پذیرد که اگر مصوبات آن ضمانت 
دیدن  آسیب  بر  علاوه  باشد  نداشته  اجرایی 
توسعه اقتصادی کردستان جایگاه اتاق بازرگانی 

را هم به چالش می   کشد.
اتاق  همکاری  افزود:  خورشیدی   محمد 
بازرگانی با مراکز دانشگاهی و پژوهشی یکی 
از راهکارهای افزایش کیفیت علمی موصوبات 

اتاق بازرگانی است.
 وی در ادامه اظهار کرد: روابط بین اتاق بازرگانی 
سنندج و نهادهای علمی باید بر مبنای حمایت 
و همکاری متقابل باشد تا بتواند ادامه یابد و ما 
از این نهاد خواستاریم تا مرکز پژوهشی توت 
تا  کند  حمایت  را  کردستان  دانشگاه  فرنگی 
بتواند نقش خود در تحقیقات مربوط به توت 

فرنگی را بازی کند.
توت  پژوهشی  مرکز  کرد:  اعلام   خورشیدی 
نبود  علت  به  کردستان  دانشگاه  فرنگی 
دولتی  غیر  نهادهای  و  دولتی  حمایت   های 

تعطیل است.

اعضای کمیسیون کشاورزی، آب ، محیط زیست و صنایع وابسته ی اتاق  سنندج در نخستین نشست دوره دهم تأکید کردند؛

کمیسیون، اهداف بنیاد توسعه کردستان را در اولویت کاری خود دارد
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در جلسه ای که به صورت حضوری و ویدیو 
کنفرانس برگزار شد روسای کمیسیون های 
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  تخصصی 
کشاورزی سنندج پیرامون برنامه ها و اهداف 
آنها  همراهی  میزان  و  کمیسیون ها  کلیه 
با اهداف بنیاد توسعه کردستان به بحث و 

بررسی پرداختند.
سنندج  بازرگانی  اتاق  دبیر  جلسه  این  در 
و  جلسات  خصوص  در  آماری  ابتدا  در 
کمیسیون های برگزار شده ظرف 5 ماهه ی 
نخست سال جاری ارائه داد و سپس گریزی 
به جلسات شورای گفتگوی دولت و بخش 
این  در  مواردی  باید  گفت:  و  زد  خصوصی 
کمیسیون های  در  که  شود  مطرح  شورا 
به  تمام جوانب  از  و  بررسی  اتاق  تخصصی 
آن نگریسته شده باشد لذا پیشنهاد می شود 
کارگروهی موقت ایجاد شود تا موضوعات را 
اگر  از مطرح شدن در شورا بررسی و  قبل 
موردی قابل طرح بود برای یافتن راهکار به 
خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی  شورای 

ارجاع داده شود.
وی در پایان به اهمیت تدوین اطلس اقتصادی 
استان در بنیاد توسعه کردستان اشاره کرد و 
ضمن بیان پاره ای موارد، تیم عملیاتی این 
پیگیری مصوبات  نهایتاً  اطلس را معرفی و 
جلسات قبل شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی استان کردستان را ضروری دانست.

در ادامه رئیس کمیسیون کسب و کارهای 
اطلس  تدوین  برنامه  مدیر  و  بنیان  دانش 
اقتصادی استان کردستان گفت: در خصوص 
سازمان های  با  مکاتبات  اطلس،  تدوین 
و  ngoهـا  لیست  و  شده  انجام  دولتی 

مختلف  زمینه های  در  فعال  شرکت های 
استخراج شده است و برای سایر موارد نظیر 
با  تهیه سوپراپلیکیشن هم در حال رایزنی 

شرکت های مختلف هستیم.
اطلس  تهیه  نیز  صنعت  کمیسیون  رئیس 
اقتصادی را موضوعی مهم و انقلابی بزرگ 
در زمینه فعالیت های اقتصادی استان ذکر 
کرد و گفت: با توجه به اهمیت و جامعیت 
این اطلس لازم است مجوزهای مربوطه قبل 

از عملیاتی کردن آن اخذ گردد.
کمیسیون  رئیس  پناه  احمد  سعید  محمد 
صنایع  و  زیست  محیط  آب،  کشاورزی، 
تدوین  خصوص  در  سنندج  اتاق  وابسته ی 
کردستان  استان  اقتصادی  جامع  اطلس 
این اطلس  از تدوین  باید دید هدف  گفت: 
و  تجار  میان  لینک  ایجاد  هدف  چیست؟ 
پتانسیل های  معرفی  یا  است؟  بازرگانان 
است؟  نظر  مد  سرمایه گذاری  برای  استان 
بخش  خصوص  در  اطلس  تدوین  تیم  و 
نیاز  مواردی  به چه  اقتصادی  های مختلف 
آیتم های  مشخص شدن  در صورت  دارند؟ 
مورد نیاز شامل اطلاعات شرکت ها و سایر 
مواردکمیسیونها نسبت به جمع آوری این 

موارد در اسرع وقت اقدام می کنند.
تسهیل  کمیسیون  رئیس  سهرابی  فرهاد 
تجارت، امور گمرکی و حمل و نقل در ادامه 
گفت: باید توجه داشت که اطلس اقتصادی باید 
به صورت لحظه ای به روز شود یعنی با صدور 
مجوز فعالیت برای یک شرکت یا ان.جی.او در 
اداره ای دولتی در اسرع وقت نام این شرکت یا 

ان.جی.او در اطلس گنجانده شود.
و  معادن  کمیسیون  رئیس  جباری  شوزب 

که  سنندج  بازرگانی  اتاق  معدنی  صنایع 
جلسه  این  در  کنفرانس  ویدیو  صورت  به 
نتایج  بررسی  و  یابی  عارضه  بود  حاضر 
و  دانست  ضروری  را  قبل  کمیسیون های 
گفت: باید ببینیم کمیسیون های قبل کارها 
را تا کجا پیش برده اند تا کارهای بر زمین 
مانده آنها دنبال شود سپس طرح موضوعات 
لذا ضروریست  گیرد  آنها صورت  در  جدید 
مصوبات و دستور کارهای کمیسیون قبل در 

کمیسیون جدید مطرح شود.
در پایان جلسه رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
صورت  به  که  سنندج  کشاورزی  و  معادن 
بود  حاضر  جلسه  این  در  کنفرانس  ویدیو 
دولتمردان،  به  دولت  هفته  تبریک  ضمن 
اتاق بازرگانی را همراه و یار دولت خصوصاً 
گفت:  و  کرد  معرفی  کردستان  استان  در 
بارها گفته ایم که اگر می خواهیم توسعه در 
استانمان رقم بخورد باید بخش خصوصی و 
دولت با هم کار کنند لذا ما با تمام توان آماده 
همراهی دولت برای شکوفایی اقتصاد استان 

عزیزتر از جان کردستان هستیم.
علی اکبر عبدالملکی ضمن جمع بندی برخی 
موارد و تاکید بر حرکت در چهارچوب بنیاد 
توسعه کردستان گفت: باید خروجی تمامی 
کمیسیون ها در راستای اهداف بنیاد توسعه 

کردستان باشد.
لازم  ادامه داد: حتماً  اکبر عبدالملکی  علی 
پیگیری  خصوص  در  کارگروهی  است 
گفتگوی  شورای  و  کمیسیونها  مصوبات 
دولت و بخش خصوصی با عنوان  »کارگروه 
را  مصوبات« تشکیل و خروجی و مصوبات 

پیگیری کند. 

تسهیل  کمیسیون  جلسه ی  نخستین  در 
اتاق  امور گمرکی و حمل  و  نقل   تجارت، 
بازرگانی سنندج خط  مشی این کمیسیون 
با  آینده  سال   چهار  طی  فعالیت  برای 
چالش های  و  مشکلات  پایش  محوریت 
حوزه تجارت خصوصا واردات و صادرات با 
اقلیم کردستان عراق با هدف توسعه روابط 

تجاری ترسیم شد.
امور  تسهیل  تجارت،  کمیسیون  رئیس 
بازرگانی،  اتاق  حمل  و  نقل  و  گمرکی 
سنندج  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
از  تشکر  ضمن  جلسه  این  ابتدای  در 
گذشته  ادوار  اعضای  و  رؤسا  فعالیت های 
به  توجه  با  کرد:  اظهار  کمیسیون  این 
همچنین  و  این حوزه  مشکلات  و  مسائل 
استان  ویژگی های  سایر  و  بودن  مرزی 
این کمیسیون  نقش  و  اهمیت  کردستان، 
در راستای احصا و پیگیری مسائل حوزه 
لذا  باشد  پیش  از  بیش  باید  صادرات، 
با  را  استانمان  و  خود  باید  ما  معتقدیم 
جهانی  تجارت  و  کشور  مقررات  و  قوانین 
در زمینه صادرات و واردات وفق دهیم و 
باید توجه داشته باشیم که حتی با واردات 
مورد نیاز کشور، می توانیم با رعایت حقوق 
بسوی  را  تولیداتمان  مصرف کنندگان 

رقابت پذیری صادرات محور سوق دهیم.
فرهاد سهرابی تأکید کرد: بازگشایی معابر 
مرزی میتواند سطح رفاه مرز نشینان ما را 
بالا برده و از حقوق مرز نشینی خود بهره 
کمیسیون  در  شده  مطرح  مسائل  ببرند. 
شورای  در  نتیجه گیری  عدم  صورت  در 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
شورا  این  مصوبات  که  می شود  مطرح 
نتیجه  اگر  هم  باز  اما  است  لازم الاجر 
حاصل نشود توسط هیأت نمایندگان اتاق 
که در کمیسیون های متناظرخود در اتاق 

ایران عضو هستند، پیگیری می شود.
سهرابی بر مزیت شناسی استان کردستان 
و  بودن  مرزی  گفت:  و  کرد  اشاره 
دارد  کردستان  استان  که  پتانسیل هایی 
کرده  بدل  چهارراهی  به  را  استان  این 
ترانزیت  و  به دروازه صادرات  که می تواند 

تبدیل گردد.

وی پیشنهاد کرد سومین دوشنبه هر ماه 
نمایندگان  هیئت  جلسه  برگزاری  از  قبل 
شورای  جلسه  و  سنندج  بازرگانی  اتاق 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
کردستان جلسه کمیسیون تسهیل تجارت 

برگزار شود.
هیأت  دوره  چند  عضو  جلسه  ادامه  در   
نمایندگان اتاق بازرگانی سنندج و مشاور 
تجارت  کرد:  خاطرنشان  اتاق  حاضر  حال 
بدون  امر  این  و  شود  متحول  باید  استان 
اتاق  و حمایت  اقتصادی  فعالین  همکاری 
سنندج و سایر سازمان های مرتبط امکان 

پذیر نیست.
تسهیل  کمیسیون  کیخسروی  فاروق   
تجارت را از مهم ترین کمیسیون های اتاق 
ماموریت            های  که  کرد  پیشنهاد  و  دانست 
این کمیسیون در سه بخش شبکه      سازی، 
دفاع از منافع بازرگانان و مدیریت تشکل ها 

متمرکز شود.
تسهیل  کمیسیون  رئیس  ادامه جلسه  در 
بررسی  سنندج  بازرگانی  اتاق  تجارت 
علی  کشاورزی  محصولات  صادرات 
گمرکات  از  درختی  سیب  الخصوص 
کار  دستور  نخستین  عنوان  به  را  استان 
معرفی  ضمن  و  کرد  مطرح  کمیسیون 
را  محصول  این  درجه بندی  معضلات، 
این  صادرات  مشکلات  اساسی ترین  جزو 

محصول دانست.
سیب  محصول  تولید  گفت:  سهرابی 
درختی استان های شمال غرب )کردستان، 

آذربایجان غربی و شرقی و اردبیل( قریب 
به یک میلیون و پانصد هزار تن است که 
اکثریت آن صادر می شود و می تواند مبلغ 
را وارد استان نماید که گام  قابل توجهی 
مهمی در راستای توسعه کشاورزی استان 
به شمار می رود لذا توجه ویژه اعضای این 

کمیسیون را می طلبد.
سپس اعضا به بحث و تبادل نظر پیرامون 
موضوع صادرات محصولات کشاورزی علی 
الخصوص سیب درختی از گمرکات استان 
پرداختند که در این میان نماینده گمرک 
آماری از صادرات سیب درختی از استان 
 1402 و   1401 سال های  در  کردستان 
مریوان  باشماق  مرز  از  گفت:  و  داد  ارائه 
در سال  1401 چهار هزار تن و در سال 
سیرانبند  مرز  از  و  تن  هزار  1402 شش 
در  و  تن  هزار  سی   1401 سال  در  بانه 
سال جاری بیست هزار تن محصول سیب 

درختی صادر شده است.
در صورت تعامل دستگاه های مربوطه در 
امر تجارت و تسهیل فرایند صادرات سیب 
مبدأ  می تواند  کردستان  استان  درختی، 

خوبی برای صادرات این محصول باشد.
در پایان جلسه با حضور نمایندگان گمرک 
معدن،  و  صنعت  و  کشاورزی  جهاد  و 
استفاده  مورد  در  تسهیل  و  همکاری 
هرچه بیشتر صادرکنندگان از مشوق های 
تصویب  درختی  سیب  محصول  صادرات 

گردید.

رفع  و  تسهیل  کارگروه  جلسه  205مین 
بانه  ویژه شهرستان  تولید کردستان  موانع 
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  حضور  با 
بخش  مسئولین  کردستان،  استاندار 
صنعت  کمیسیون  رئیس  استان،  صنعت 
مدیران  و  فرماندار  سنندج،  بازرگانی  اتاق 

شهرستان برگزار شد.
بازرگانی،  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
به  که  و کشاورزی سنندج  معادن  صنایع، 
خصوصی  بخش  پارلمان  نماینده ی  عنوان 
در این جلسه حاضر بود در خصوص روند و 
اهداف آن گفت: در جلسه کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید شهرستان بانه مشکلات 
واحدهای تولیدی - صنعتی این شهرستان 
با ادارات دولتی در قالب پرونده های مختلف 
با حضور مسئول ارگان مربوطه مورد بررسی 
قرار گرفت که در اکثر آنها به نفع تولید رأی 

صادر  شد.
در  حمیدی  عابدین  جلسه  ادامه ی  در 
دستگاه های  غیرپلیسی  برخورد  خصوص 
مختلف با سرمایه گذار و نگرش مثبت نسبت 
به سرمایه گذاری گفت: با بررسی مشکلات 
واحد های تولیدی - صنعتی شهرستان بانه 
دریافتیم یکی از موضوعات چالش برانگیز 
استان  مالیاتی  اداره  با  واحدها  این  مشکل 
و  مختلف  ارگان های  می طلبد  که  است 

دستگاه های نظارتی با نگرش مثبت و حسن 
همچنین  بنگرند،  سرمایه گذاران  به  نیّت 
اداره ی مالیاتی نهایت نرمش و آسان کاری را 

در مقابل سرمایه گذاران داشته باشد.
مالیاتی  مشکل  حل  برای  ادامه  در  وی 
هیأت  تشکیل  خواستار  پرونده ها  از  یکی 
نشان  خاطر  و  شد  مالیاتی  اختلاف  حل 
مالیاتی  حاد  مشکل  بازنگری  برای  کرد: 
یکی از واحد های تولیدی موفق استان که 
نفر   500 حدود  برای  بانه  شهرستان  در 
می شود  پیشنهاد  است  کرده  اشتغالزایی 
 5 هیأتی  تسهیل  ستاد  اختیارات  پیرو 
بخش  و  دولت  نمایندگان  از  متشکل  نفره 

خصوصی تشکیل شود.
پیگیری  با  همچنین  داد:  ادامه  حمیدی 
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  خوب 
استاندار کردستان جناب آقای دکتر نوری 
جمهوری  بین  مشترکی  صنعتی  شهرک 
اسلامی ایران و اقلیم کردستان عراق ایجاد 
خواهد شد و اجرای این مهم فرصت مطلوبی 
برای تولید کنندگان و وارد کنندگان و صادر 

کنندگان کشور فراهم می کند.
شهرک  این  ایجاد  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
مشکل  زمین،  مشکل  از  جدای  صنعتی 
حل  هم  تولیدی  واحدهای  ارز  تأمین 
می شود لذا با دستور معاون محترم استاندار 

طرح  این  اجرای  برای  مشترکی  کمیته 
مشخص شد.

و  فنی  واحدهای  به  اشاره  با  حمیدی 
دانش بنیان مستقر در شهرک صنعتی بانه 
لوازم  تولید  برای  که  و ظرفیت های خوبی 
خانگی و تولید لامپ های کم مصرف دارند 
در  موجود  تولیدی  واحدهای  کرد:  تاکید 
فنی  دانش  می توانند  بانه  صنعتی  شهرک 
را به تولید کنندگان اقلیم کردستان عراق 
انتقال دهند، همچنین از اقلیم کردستان هم 
در مقابل مواد اولیه و خام وارد کشور کنند.

بازرگانی  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
ایجاد  با  کرد:  امیدواری  اظهار  سنندج 
حمایت های  و  مشترک  صنعتی  شهرک 
دولت از بخش خصوصی به زودی شهرستان 
لامپ  و  خانگی  لوازم  تولید  قطب  به  بانه 

کشور تبدیل شود.
از  میدانی  بازدید  از  پس  است  گفتنی 
شهرک صنعتی شهرستان بانه و واحدهای 
تولیدی مستقر در این شهرک کمبود زمین 
شهرک  این  مشکل  مهمترین  عنوان  به 
صنعتی شناسایی شد که برای جبران این 
در  که  زمینی  قطعه  گردید  مقرر  مسئله 
نزدیک شهرک صنعتی است توسط شرکت 
به  سپس  و  تملک  صنعتی  شهرک های 

واحدهای واجد شرایط واگذار گردد.

تدوین برنامه های اتاق بازرگانی سنندج 
در راستای اهداف بنیاد توسعه کردستان

تسهیل و توسعه تجارت
 از اهداف اصلی اتاق بازرگانی سنندج است

کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید ویژه شهرستان بانه برگزار شد؛

شهرک صنعتی مشترک 
ایران و اقلیم کردستان عراق ایجاد می شود

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
و  علاقه  ایران،  خصوصی  بخش  گفت:  سنندج، 
اشتیاق فراوانی برای ساختن کشور و کمک به 
جزو  را  خود  و  دارد  سیزدهم  دولت  برنامه های 

کالبد ایران قوی می داند.
علی اکبر عبدالملکی در نشست مشترک شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان کردستان که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شد، ضمن عرض خیرمقدم 
خدمت دکتر سید ابراهیم رئیسی اظهار کرد: بنده 
به نیابت از بخش خصوصی کردستان و فعالان 
اقتصادی این استان تشریف فرمایی حضرتعالی و 
هیأت همراه را  به مهد فرهنگ و سرزمین مردمان 
نجیب، پرتلاش و شریف  کردستان خوش آمد 

عرض می نمایم.
وی افزود: ما در انتخابات 2۸ خرداد امسال، یک 
نفر را با رأی قاطع به عنوان رئیس اتاق بازرگانی 
از  تعدادی  هم اکنون  اما  کردیم؛  انتخاب  ایران 
و  نامیدی  باعث  و  کرده  مداخله  دولتمردان 

دلخوری بخش خصوصی شدند.
از  ادامه  در  ایران  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو 
قانون  نگهبان  و  به عنوان حافظ  رئیس جمهوری 
ماجرا  به  بزرگ منشانه  خواست:  کشور،  اساسی 
انتخابات  به  تا  ورود کرده و دستور صادر کنند 
احترام  دموکراسی  و  کشور  خصوصی  بخش 

گذاشته شود.
استان  این  استان کردستان و مردم نجیب  وی 
را جزو لاینفک و جدانشدنی از ایران دانست که 
تاریخ و جغرافیای کشور وامدار این مردم است، 
چرا که در برهه های مختلف با غیرت و جانفشانی 
از تمامیت ارضی کشور حفاظت کرده اند و امروز 
حق دارند در سایه ی امنیت و آرامش از بهترین  

امکانات و زیرساخت ها برخوردار باشند.
عبدالملکی ادامه داد: مردم کردستان  مرزداران 
جنگ  در  که  هستند  وفاداری  مردمان  و  غیور 
درد  و  زجر  انقلاب  اوایل  غائله های  و  تحمیلی 
با  و  ایستادند  مردانه  ولیکن  دیدند  مضاعف 
تقدیم 5 هزار و 400 شهید، مردانگی و معرفت 
را معنایی دوباره بخشیدند اما در زمان بازسازی 
کشور، برخورداری از امکانات و ایجاد پروژه های 

اشتغال آفرین سهم اندکی داشتند تا اینکه با مرور 
زمان پسوند »توسعه نیافته« پس از نام استانشان 

نشست!
کولبری،  بیکاری،  تورم،  معضل  افزود:  وی 
نبود  کمرشکن،  مخارج  اندک،  درآمدهای 
صنایع بزرگ و مادر تخصصی از جمله دردهای 
از دوره های گذشته است که ریتم  به جامانده 

کردستان را ناکوک کرده است.
عبدالملکی ادامه داد: جناب آقای رئیس جمهور، 
راه های کهنه ما را به مقصدهای جدید هدایت 
توجه  با  می شود  پیشنهاد  لذا  کرد  نخواهد 
قطب  که  کردستان  استان  خاص  شرایط  به 
گردشگری، کشاورزی و تجاری است به منظور 
تسریع در حل بحران ها نسبت به افزایش دایره 
اختیارات استاندار محترم در تأمین مالی پروژه ها، 
تأمین  مالیاتی،  بانکی،  بخشودگی های  افزایش 
و  ایجاد  برای  ویژه  تأمین اعتبارهای  و  اجتماعی 
و  اساسی  اقدامات  صنعتی  شهرک های  تکمیل 
فوری به عمل آید تا برای حل انبوهی از مسائل 
معطل ِ فضای بروکراتیک سیستم اداری پایتخت 

نباشیم.
رئیس اتاق بازرگانی سنندج ادامه داد: پیشنهاد 
می کنیم به منظور رفع بی عدالتی سالیان گذشته 
انقلابی  دستوراتی  ساخت ها،  زیر  وجود  عدم  و 
بدهید تا شرکت های بزرگ دولتی و مادرتخصصی 
طعم  کمی  تا  کنند  دایر  کردستان  در  شعباتی 
تحقق عدالت کام این مردم نجیب را شیرین کند.

عبدالملکی افزود: آقای رئیس جمهور ما مشکلات 
و مشغله های شما را درک می کنیم و گره های 
تاریخی و بنیادین اقتصاد را می شناسیم و بر این 
باوریم که قسمتی از کاستی های امروز کشور بر 
اثر ضعف و بی برنامه گی دولت ها و عدم شجاعت 

مدیران در تصمیم گیری های مهم اقتصادیست.
رئیس پارلمان بخش خصوصی سنندج اذعان کرد: 
با صراحت عنوان می کنم که کردستان  استانی 
امنیتی نیست و یکی از موانع بزرگ توسعه، ترک 
فعل و عدم شجاعت درتصمیم های بزرگ توسط  

بعضی از مدیران  است.
با بیان پیشنهاداتی در جهت ایجاد  عبدالملکی 

امید در جامعه گفت: پیشنهاد می کنم به منظور 
کردستان  تاریخی  یافتگی  توسعه  عدم  رفع 
مصوبات،  پذیری  سنجش  و  بودن  اثربخش  و 
شود  برگزار  وزرا  سطح  در  جلسه  یک  هرفصل 
و  نظر جنابعالی  و  به سمع  پیشرفت  گزارش  و 
مردم شریف کردستان برسد که این امر موجب 

امیدآفرینی در جامعه می شود.
اندازه گیری  قابل  اینکه چیزیکه  به  اشاره  با  وی 
روا  گفت:  نیست  هم  مدیریت  قابل  نباشد ، 
در  کردستان  خدادادی  معادن  و  منابع  نیست 
دفاتر  اما  باشد  برخی شرکت های خاص  اختیار 
و  باشد  تهران  در  آنها  بانک های  حساب های  و 
مردم استان هیچ سهمی از اشتغال این شرکت ها 
به  آنها هم بجای واریز  باشند و مالیات  نداشته 
بانک های استان به حساب مرکز واریز شود لذا 
عاجزانه درخواست می کنیم دستور دهید معادن 
و شرکت های بزرگ حساب های بانکی و گردش 
مالی شان را به کردستان بیاورند تا وقتیکه تولید 
کنندگان و  SMEها  به بانک های استان برای 
دریافت تسهیلات مراجعه کنند که با گفتن جمله 

تکراری و یاس آور نبود منابع مواجهه نشوند. 
وی با تشریح اهداف بنیاد توسعه کردستان گفت: 
زیرساختی  کارهای  انجام  بدنبال  بنیاد  این  در 
که  اینک  و  استان هستیم  توسعه  برای  موثر  و 
بستر هم افزائی با همراهی نماینده محترم ولی 
فقیه استان، استاندار جهادی و خلاق کردستان  
است  گرفته  شکل  استان  اقتصادی  نخبگان  و 
تقاضامندیم به جهت سرمایه گذاری مولد دستور 
تسهیلات  و  منابع  از  هم  کردستان  بفرمائید  
صندوق توسعه ملی بی بهره نباشد و خط اعتباری 
بنیاد  این  اختیار  در  منظور  بدین  اختصاصی 
تحقق  مسیر  در  دولت  همراه  تا  شود،  گذاشته 
آرمان نظام مقدس جمهوری اسلامی در توسعه 
موثری  قدم های  منت   بی  خدمت  و  عمران  و 
برداشته شود تا بتوانیم امید و نشاط و سرزندگی 
را بر فضای شهر و روستاهای   استان ساری و 

جاری سازیم.
رئیس اتاق بازرگانی در پایان سخنان خود خطاب 
به رئیس جمهور گفت: ما گفتیم و مطالبه کردیم، 
مقام  عالیترین  عنوان  به  حضرتعالی  که  باشد 
اجرایی کشور دست یاری ما را به گرمی بفشارید 
و چشم بینا، گوش شنوا و زبان گویای مردم این 

سرزمین باشید.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج در حضوررئیس جمهور؛

تحقق عدالت و توجه مضاعف  امُید آفرین  است 
علی  اکبر عبدالملکی: کردستان امروز بیش از هر چیز به امُید نیاز دارد
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دولت  گفتگوی  شورای  کارشناسی  کارگروه 
ویژه ی  کردستان  استان  خصوصی  بخش  و 
مسائل  بررسی  کار  دستور  با  سقز  شهرستان 
شهرستان  این  اقتصادی  فعالین  مشکلات  و 
صنعت،  از  اعم  اقتصادی  بخش های  کلیه ی  در 
گردشگری  بازرگانی، کشاورزی،  تجارت،  معدن، 
و خدمات در روزهای 21 و  22 آبان ماه جاری 

در سقز برگزار شد.
گفتگوی  شورای  کارگروه  کارشناسی  هیأت 
ویژه  کردستان  استان  بخش خصوصی  و  دولت 
دبیرخانه   مسئول  از  متشکل  سقز  شهرستان 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان، 
عضو هیأت نمایندگان و مسئول دفتر اتاق بازرگانی 
سنندج در شهرستان سقز و هیأت همراه دو روز 
متوالی با حضور در واحدهای تولیدی - صنعتی 
قاراوا  و  صاحب  صنعتی  شهرک   دو  در  مستقر 
این  و مدیران عامل  با هیأت مدیره  ضمن دیدار 
واحدها و احصاء مسائل و مشکلات آنها در جریان 
کمبودها و چالش های موجود در این دو شهرک  

صنعتی قرار گرفتند.
نهایت  در  مشکلات  و  مسائل  احصای  از  پس 
و  دولت  گفتگوی  شورای  کارشناسی  کارگروه 
بخش خصوصی استان کردستان ویژه شهرستان 
معاون  حضور  با  آبان  ماه   22 بعدازظهر  سقز 
نمایندگان  و  عامل  مدیران  فرماندار،  اقتصادی 
تشکل ها و شرکت های بخش خصوصی و مدیران 
نظیر مدیر  این شهرستان  اجرایی  دستگاه های 
جهاد کشاورزی، مدیر مرکز آموزش فنی و حرفه 
و صنایع  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیر  ای، 
در  صنعتی  شهرک های  شرکت  نماینده  دستی، 

محل فرمانداری برگزار شد.

کارگروه شورای  کارشناسی  هیأت  است  گفتنی 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان کردستان 
در مجموع از واحدهای تولیدی و صنعتی لاوان 
ژین کوشا، بازرگانی ریکان روانکار نصر، کارخانه 
و چند شرکت  پلیمر کردستان  نیک  قند سقز، 
دیگر بازدید به عمل آورد که مسائل و مشکلات 
این واحدها در کارگروه کارشناسی مطرح و در 
ادامه ی  در  که  شد  تصمیم گیری  آنها  خصوص 
این گزارش به تفصیل و مجزی به هرکدام از آنها 

اشاره خواهد شد.
در کارگروه چه گذشت؟

شورای  کارشناسی  کارگروه  جلسه ی  ابتدای  در 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
کردستان ویژه ی شهرستان سقز مسئول دبیرخانه  
شورا ضمن بیان تاریخچه، اهداف، مسئولیت ها و 
تأسیس  با  کرد:  تصریح  گفتگو  شورای  رسالت 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی در 
این  سطح ملی در سال 13۹0، محل دبیرخانه 
شورا در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
شوراهای  دبیرخانه   ادامه  در  شد،  تعیین  ایران 
گفت وگوی استانی نیز از سال 13۹1 در اتاق های 
بازرگانی مراکز استانی و زیر نظر رئیس هر اتاق 
به عنوان دبیر شورای استان شروع به کار کردند، 
گفت وگوی  شورای  دبیرخانه   نیز  ما  استان  در 
اتاق   در  کردستان  خصوصی  بخش  و  دولت 
از بدو تأسیس  بازرگانی سنندج مستقر است و 
و  دولت  گفتگوی  شورای  نشست   53 امروز  تا 
بخش خصوصی را برگزار کرده و مطابق رسالت 
خود همواره آماده دریافت نظرات و خواسته های 
تشکل های اقتصادی، نمایندگان اصناف، فعالان 
اقتصادی و دستگاه های اجرایی است تا با بررسی 
کارشناسانه ی موضوعات در نشست های فرعی و 
تخصصی و نهایتاً پخته کردن آنها، طرح مسائل 
بهبود  به  گفت وگو  شورای  اصلی  جلسات  در 
محیط کسب و کار، رفع موانع تولید و سرمایه 

گذاری در سطح استان کمک کند.
ترکیب  تشریح  ضمن  ادامه  در  فداکار  ارسلان 
اعضاء شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی، 
ظرفیت قانونی شورا، مصوبات و لازم الإجرا بودن 
شورای  رئیس  استاندار،  کرد:  خاطرنشان  آنها 
بازرگانی،  اتاق  رئیس  و  است  استان  گفتگوی 
صنایع، معادن و کشاورزی سنندج هم سخنگو 
و دبیری شورا را برعهده دارد، دیگر اعضا هم به 

ترتیب عبارتند از: رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان - مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس   - استان 
- مدیر کل اداره امور اقتصادی و دارایی استان - 
مدیر کل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
بانک های استان -  - دبیر کمیسیون هماهنگی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی حداکثر دو نفر 
به تشخیص مجمع نمایندگان استان و با اولویت 
نمایندگان عضو کمیسیون های تخصصی و ویژه 
مجلس شورای اسلامی - رئیس کل دادگستری 
 - استان  مرکز  دادستان   - معاون(  )یا  استان 
اسلامی  شورای  رئیس   - استان  مرکز  شهردار 
استان - رئیس اتاق تعاون مرکز استان - رئیس 
اتاق اصناف مرکز استان - هشت نفر از مدیران 
برتر  شرکت های  مدیره  هیأت  رؤسای  یا  عامل 
خصوصی و تعاونی یا رؤسای تشکل های اقتصادی 
استان که  در  تعاونی مستقر  و  بخش خصوصی 
مصوبات این شورا لازم الإجراست و اجرایی نکردن 
آنها از جانب مدیران ترک فعل و جرم محسوب 

می شود.
مسئول دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و بخش 
با بینش  تاکید کرد:  خصوصی استان کردستان 
مثبت مسائل و موضوعات را مطرح نمائیم زیرا 
یکی از مهمترین عوامل توسعه مثبت نگری بوده 
کهنه  راه های  که  می دانیم  نیز همگی  را  این  و 
ما را به مقاصد جدید هدایت نمی کنند و تغییر 
رویکردها در راستای اهداف بنیاد توسعه استان 

امری ضروری است.
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 

بازوی عملگرای اتاق بازرگانی است
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیأت   عضو 

شورای  ادامه،  در  سنندج  کشاورزی  و  معادن 
بازوی  را  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
و گفت: شورای  دانست  بازرگانی  اتاق  عملگرای 
برای  مجالی  بخش خصوصی  و  دولت  گفتگوی 
یا  مجریه  قوه  بخصوص  حاکمیت  بیشتر  تعامل 
نماینده ی آن که در استان همان استاندار است 
با بخش خصوصی می باشد که از یک سو بتواند، 
نسبت به رفع موانع کسب و کار و تسهیل فعالیت 
از  و  نمایند  بیشتر  مساعی  تشریک  اقتصادی 
دیگر سو به منطقی کردن اندازه دولت و توسعه 
سهم بخش خصوصی در اقتصاد استان و کشور 

بیانجامد.
و  مسائل  به  توجه  با  داد:  ادامه  سهرابی  فرهاد 
مشکلات استان و همچنین مرزی بودن و سایر 
گفتگو  شورای  نقش  و  اهمیت  آن،  ویژگی های 
مختلف  مسائل  پیگیری  و  احصاء  راستای  در 
لذا معتقدیم ما  نقاط کشور است  از سایر  بیش 
باید با تلاش خستگی ناپذیر در راستای وضع و 
اصلاح قوانین کاربردی بکار گیریم چرا که شورای 
از  برخی  در  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
دیگر کشورهای دنیا، متناسب با ساختار حقوقی 
منشاء  و  گرفته  قرار  استفاده  مورد  کشورها، 
تحولات عمده ای برای بهبود محیط کسب و کار 

شده است.
ادامه  در  سقز  شهرستان  کشاورزی  جهاد  مدیر 
جلسه به اهمیت تعامل بخش خصوصی و بخش 
دولتی اشاره کرد و گفت: قطعاً با تعامل سازنده ی 
دولت و بخش خصوصی و همچنین تسهیلگری 
دولت، بسیاری از مسائل در خود شهرستان قابل 
حل است، بنده به عنوان یک مدیر دولتی اعتقاد 
راسخ به همکاری با شرکت ها و تشکل های بخش 

خصوصی دارم.
سقز  شهرستان  در  کرد:  خاطرنشان  وزیری 
حوزه ی  در  مختلفی  صندوق های  و  تعاونی ها 
کشاورزی داریم که در صورت حمایت از آنها به 
سادگی می توان بخش قابل توجهی از مشکلات 

بخصوص بیکاری را حل کرد.
لزوم بازنگری در قانون رفع تعهدات ارزی

تولید  کردستان  پلیمر  نیک  شرکت  مدیرعامل 
کننده لوله  و اتصالات پلیمری تحت فشار، دیگر 
گفتگوی  شورای  کارشناسی  کارگروه  سخنران 
دولت و بخش خصوصی شهرستان سقز بود. این 
شرکت که یکی از شرکت های دارای مشکل در 

زمینه رفع تعهدات ارزی است، در جریان بازدید 
هیأت کارشناسی از شهرک  صنعتی سقز به صورت 

ویژه مورد بررسی قرار گرفت.
از جانب  تسهیلگری  اهمیت  به  نادرسرا  محمود 
دولت اشاره کرد و گفت: دولت باید شرکت های 
تولیدی و صنعتی را همچون فرزندان خود ببیند 
و هر آنچه در توان دارد برای حل مشکلات آنها به 
کار گیر، از طرف دیگر مدیران ما باید ریسک پذیر 
راه  در  را  پذیری  ریسک  این  بتوانند  و  باشند 
تصمیم گیری های درست به کار گیرند، به عنوان 
مثال یک مدیر دولتی می تواند چند هکتار زمین 
نامرغوب سنگی که به درد کشاورزی نمی خورد 
را با کار کارشناسی به صنعت اختصاص دهد و 
حداقل زمینه اشتغال زایی 100 نفر را فراهم کند.

در  موجود  مشکلات  از  برخی  به  ادامه  در  وی 
کرد  اشاره  سقز  شهرستان  صنعتی  شهرک های 
کمبود  مشکل  با  بعضاً  شهرک ها  این  گفت:  و 
نشدن  اجرایی  همچنین  مواجهند،  آب  و  برق 
ورودی  و  دسترسی  راه  نبود  و  محوطه سازی 
صنعتی  شهرک های  معضلات  دیگر  مناسب 

شهرستان سقز هستند.
مدیرعامل شرکت صادرات محور نیک پلیمر به 
گفت:  و  کرده  اشاره  استان  حق آبه ی  بودن  کم 
دارد  اختیار  در  بسیاری  منابع  کردستان  استان 
اما متاسفانه بهره اندکی از منابع خودش می برد 
برای  استان  این  سدهای  آب  مثال  عنوان  به 
مصرف  استان  داخل  در  صنعت  و  کشاورزی 
نمی شود چراکه بخش عمده آن به خارج از استان 

منتقل می گردد.
شرکت  روی  پیش  مشکل  بزرگترین  نادرسرا 
نیک پلیمر را قانون رفع تعهدات ارزی برشمرد 
از  یکی  عنوان  به  ما  کرد: شرکت  خاطرنشان  و 
کردستان  استان  صادرات محور  شرکت   25
در  کشوری  نمونه ی  واحد  عنوان  به  بارها  که 
زمینه های مختلف شناخته شده است، زمانی به 
به دلیل  اما  کشورهای بسیاری صادرات داشت، 
از  روز  به  روز  زمان  گذشت  با  متعدد  مشکلات 
تا جایی  ما کاسته شد  تعداد مشتریان خارجی 
که در حال حاضر اقلیم کردستان عراق به عنوان 
مهم ترین مقصد صادراتی محصولات ما شناخته 
می شود، اما با وجود قانون بازگرداندن ارز ناشی از 
صادرات دیری نمی پاید که این مشتری قدیمی را 

از دست خواهیم داد.

وی ادامه داد: تصور می کنم قانون رفع تعهدات 
ارزی آخرین میخ بر تابوت صادرات ما باشد چرا 
که اولاً این قانون غیر کارشناسانه است، دوماً با 
اقتصادی  توجیه  به هیچ وجه  اجرایی شدن آن 

ندارند.
در  که  داشت  توجه  باید  کرد:  اذعان  نادرسرا 
با  از موارد فروش ما به مشتری عراقی  بسیاری 
نشده  بدل  و  رد  ارزی  هیچ  و  شده  انجام  ریال 
است، ضمناً هیچ صادر کننده نمی تواند ارز را به 
صورت نقد در کشور مقصد تحویل بگیرد آن را 

در جیبش بگذارد و به ایران برگرداند.
را  ارزی  تعهدات  قانون رفع  ادامه دار شدن  وی  
موجب تعطیلی واحدهای بسیاری دانست و خاطر 
نشان کرد: اصرار دولت بر اجرای این قانون موجب 
در  و  واحدهای صادرات محور می شود  تعطیلی 
نهایت موجبات بیکاری حداقل 4 تا 5 هزار نفر 
را فراهم می نماید همچنین واحدهایی که قصد 
توسعه خطوط تولیدی خود را بر مبنای صادرات 
داشتند نیز قطعاً از این کار منصرف می شوند که 
اگر  واحدهاست چون  از همین  یکی  ما  شرکت 
همین  بر  درب  و  باشد  منوال  همین  بر  اوضاع 
پاشنه بچرخد حداکثر تا یک ماه آینده مجبور به 
غیر فعال کردن کارخانه می شویم و خط تولیدی 
که بر مبنای تولید محصولات صادراتی در دست 

راه اندازی داشتیم نیز به امان خدا ول می کنیم.
صنعتی  تولیدی  واحد  هیچ  صاحب  گفت:  وی 
در دنیا نیست که واحد و کارکنانش را همچون 
فرزندان خود نداند ما هم به هیچ وجه به تعطیلی 
کارخانه و بیکار شدن نیروهای مان راضی نیستیم 

اما خدا می داند که هیچ راه دیگری نداریم.
رفع  بحث  که  کرد  پیشنهاد  پایان  در  نادرسرا 
به  و  خارج  ملی  کاری  دستور  از  ارزی  تعهدات 
تا  شود  دنبال  استانداران  توسط  استانی  صورت 
برای  و  ویژه  شرایط  در  باشد  باز  دستشان  آنها 
که حتی  محور  و صادرات  شرکت های خوشنام 
ندارند  به هیچ جایی  بدهی  یا  تخلف  ریال  یک 

تخفیفات و استثنا قائل شوند.
فقدان گمرک تخصصی و کارشناسان خبره 
در شهرستان سقز مشکل بزرگ دیگر این 

شهرستان
 مدیرعامل واحد تولید روغن موتور شیمانول نبود 
گمرک تخصصی در شهرستان سقز و همچنین 
فقدان کارشناسان خبره در اداره استاندارد را یکی 

از بزرگترین مشکلات پیش روی تولید کنندگان 
روغن موتور و ضد یخ دانست و گفت: از مدیری 
که در حوزه کاری خود تخصص ندارد نباید انتظار 
لذا  داشت،  اثربخش  کارهای  و  بنیادی  تغییرات 
همین امر سبب می شود که در برخی از ادارات 
اینکه  ضمناً  باشیم  نداشته  خبره  کارشناس  ما 
یک  کردستان  استان  بزرگ  شهرستان  دومین 
مردم  به  بزرگی  اجحاف  ندارد  گمرک تخصصی 

این شهرستان است.
شرکت  از  شدید  انتقاد  با  ادامه  در  فلاحی 
هیچ  شرکت  این  گفت  صنعتی  شهرک های 
همکاری مثبتی با ما ندارد، چرا که زمینی را که 
در یکی از شهرک های صنعتی به ما داد و ما اقدام 
به احداث سوله تا حد سفت کاری در آن زمین 

کردیم را امروز می  خواهد از ما پس بگیرد.
وی مدعی شد در استان خراسان شمالی معضل 
که  است  شده  حذف  کاملًا  ارزی  تعهدات  رفع 
را  امر  این  صحت  نمی تواند  کاسب  ماهنامه ی 

تایید کند.
نماینده شرکت فولاد شهرستان سقز نیز گفت: 
ما سال گذشته 5 میلیون دلار صادرات داشته ایم 
و مبلغ 1۸ میلیارد تومان طلب از اداره ی دارایی 
یک   زمانی  بازه  در  باید  قانون  مطابق  که  داریم 
اما  برمی گشت  شرکت  حساب  به  وجه  این  ماه 
متاسفانه امروز یک سال و نیم است که این مهم 

روی نداده است.
نبود  سرشت  شهرپاک  محافظ  شرکت  نماینده 
زیرساخت و انبار مناسب برای کالاهای وارداتی 
از مشکلات شهرستان  دیگر  یکی  را  در گمرک 
سقز دانست و گفت: متاسفانه به علت بروکراسی 
وارد  قانونی  کاملًا  که  باری  موجود  زیاد  بسیار 

می شود باید چند ماه در محیطی کاملًا نامناسب 
دپو شود این در حالیست که اگر زیرساخت های 
در  زیست  محیط  آزمایشگاه  نظیر  مناسب  
شهرستان و یا استان وجود داشت مجبور نبودیم 

نمونه را به تهران بفرستیم.
وارد  از مرز رسمی  بار  وقتی یک  افزود:  حسنی 
به  اقدام  شهرستان  زیست  محیط  می شود 
مناسبی  آزمایشگاه  چون  و  می کند  نمونه گیری 
در سطح شهرستان وجود ندارد نمونه به تهران 
آزمایشگاه  جواب  آمدن  تا  و  می شود  فرستاده 
حداقل یکی دو هفته باید منتظر بود، اما درست 
محیط  شود  ترخیص  بار  است  قرار  که  زمانی 
نمونه گیری  به  اقدام  هم  استان  مرکز  زیست 
می کند و این چرخه ارسال به تهران و بازگشت 
به استان ادامه می یابد که تمام این مدت بار ما 

باید زیر آفتاب بماند!
در ادامه وی به روستاهای جزو تعاونی مرزنشینان 
تا  روستاهای  قانون  مطابق  گفت:  و  کرد  اشاره 
فاصله 20 کیلومتری از مرز مشمول عضویت و 
از مزایای تعاونی مرزنشینان هستند  بهره مندی 
اما تقاضامندیم برای بهره مندی تعداد بیشتری از 
هم استانی هایمان از مزایای مرز این فاصله به 30 

کیلومتر افزایش یابد.
بخش  توسعه  از  حمایت  صندوق  رئیس  نایب 
و  مهم  موضوع  سه  سقز  شهرستان  کشاورزی 
با  وی  کرد  مطرح  نشست  این  در  را  کاربردی 
اشاره به اینکه صندوق حمایت از توسعه بخش 
کشاورزی شهرستان سقز به صورت پنجاه پنجاه 
گفت:  است  شده  تقسیم  دولت  و  اعضا  میان 
این  که  است  تومان  میلیارد   4 شرکت  سرمایه 
نداشته  افزایشی  مبلغ حدود 5 سال است هیچ 
چرا که با این مبلغ حدود 5 سال پیش می شد 
به تعداد زیادی از اعضا کمک کرد اما امروز مبلغ 
چندان قابل توجهی نیست لذا اعضا آماده هستند 
هم  دولت  از  و  دهند  افزایش  را  خود  سهم  که 
افزایش سرمایه خود  به  نسبت  دارند که  انتظار 

اقدام کند.
احمد امین پور در ادامه به اجرای طرح  هادی در 
روستاها اشاره کرد و ضمن تشکر از بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی که مجری این طرح در روستاهای 
سطح کشور است گفت: اکثر روستاییان در کنار 
که  دارند  دام   نگهداری  برای  محلی  خود  خانه 
متاسفانه در طرح هادی این مهم مغفول مانده 

جایگاه  و  دام  جایگاه  توجیهی  طرح  در  و  است 
لذا  است  نشده  دیده  دامی  فضولات  دپوی 
روستاییان از دست اندرکاران امر تقاضا دارند که 
نسبت به اصلاح طرح هادی روستاهای در شُرُف 

اجرا اقدام کنند.
وی در پایان خواستار اجرای قانون توزیع عادلانه 
آب در سطح کشور، استان و روستاهای شهرستان 

سقز شد.
از  فعالین بخش کشاورزی ضمن تشکر  از  یکی 
دادستان و رئیس کل دادگستری استان کردستان 
و همچنین شهرستان و جهاد کشاورزی در بحث 
مبارزه با قاچاق چوب گفت خوشبختانه اقدامات 
مثمر ثمری نسبت به حفاظت از منابع چوب و 
شده  چوب  قاچاقچیان  و  متخلفین  با  برخورد 

است.
فیروز رشیدی خواستار تحت پوشش قرار گرفتن 
کشاورزان شهرستان سقز زیر چتر حمایتی بیمه 
تامین اجتماعی شد و در پایان با اشاره به وجود 
دو سد بزرگ در حوزه شهرستان سقز گفت ما در 
شهرستان سقز دو سد بزرگ داریم اما متاسفانه 
از  لذا  است  آبی  ما  زمین های  تا 11 درصد   10
مسئولین امر خواهشمندیم نسبت به تخصیص 
منابع آبی شهرستان به بخش کشاورزی اقدامات 

لازم را مبذول دارند.
معدن  بخش  اقتصادی  فعالین  از  گلکار  محمد 
شهرستان سقز نیز به وجود عدم تفکر بلند مدت 
اذعان  و  اشاره  سرمایه گذاری در حوزه ی معادن 
کرد: متاسفانه معدنداران اکثراً به دنبال رسیدن به 
سود در کوتاه ترین زمان ممکن هستند در نتیجه 
از معضلات مهم  خام فروشی مواد معدنی یکی 

شهرستان سقز است.

این  در  صنعتی  شهرک های  شرکت  نماینده 
نشست نیز به طرح توسعه شهرک های صنعتی و 
اصلاح جاده دسترسی شهرک صنعتی سقز اشاره 
کرد و گفت: شرکت شهرک های صنعتی به عنوان 
تکلیف  تعیین  به  نسبت  شهرک ها  این  مسئول 
سند مالکیت واحدهای شهرک صنعتی سقز اقدام 
کرده است همچنین طرح اصلاح جاده دسترسی 

شهرک صنعتی نیز به زووی اجرا می شود.
و  دولت  گفتگوی  شورای  عضو  جلسه  ادامه  در 
فعالین  از  و  کردستان  استان  خصوصی  بخش 
صنعت شهرستان سقز با اشاره به ساز و کار خوب 
شورای  و  شورا  کارگروه  برای  قانون  در  موجود 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی گفت: شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی فرصت مناسب 
و غنیمتی است که در آن مشکلات موجود پیش 
پای فعالین بخش صنعت و تولید را برطرف کنیم 
اما متأسفانه در استان کردستان فرهنگ توسعه 
و سرمایه گذاری چه در میان مدیران دولتی و چه 
در میان بخشی از فعالان بخش خصوصی ضعیف 

است.
ابتکار  با  جمال توپچی ادامه داد: در دولت قبل 
دکتر  کردستان(،  وقت  )استاندار  زاهدی  آقای 
حوزه  در  جلسه  چندین  و  آمد  استان  به  رنانی 
برگزار  سرمایه گذاری  و  توسعه  فرهنگ  آموزش 

شد که تأثیرات بسیار خوب و مثبتی داشت.
مسئولین  از  ما  گله مندی  کرد:  خاطرنشان  وی 
سفر  جریان  در  که  چرا  است  سقز  شهرستان 
و  ارشد  مدیران  و  وزرا  اکثر  جمهوری،  ریاست 
تاثیرگذار وزارتخانه ها در شهرستان سقز حضور 
یافتند، اما متاسفانه هیچ فرصتی به فعالین بخش 
خصوصی شهرستان سقز داده نشد که مشکلات و 
چالش های موجود در حوزه های مختلف را مطرح 

کنند.
که  بزرگی  دردهای  وجود  با  افزود:  توپچی 
تجارت،  معدن،  صنعت،  مختلف  بخش های 
کشاورزی و سایر حوزه های اقتصادی شهرستان 
ترک  چرا  است،  گریبان  یه  دست  آنها  با  ما 
مسئولین  به  شهرستان  در  موجود  فعل های 
قوه قضاییه منعکس نمی شود؟ یا چرا با برخی ها 
که گزارش های خلاف واقع به مدیران می دهند 
برخورد نمی شود و این افراد به قوه قضاییه معرفی 
شهرستان  تولید  و  صنعت  تکلیف  تا  نمی شوند 

روشن شود.

شهرستان سقز میزبان کارگروه کارشناسی شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان؛

 رفع تعهدات ارزی، بزرگترین مشکل واحدهای تولیدی و صنعتی صادرات  محور سقز

فعالین تولیدی و صنعتی شهرستان سقز:
اگر دولت  در قانون 

رفع تعهدات ارزی بازنگری نکند 
واحدهای ما غیرفعال می شوند
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»بازرگانان  عنوان  تحت  مدرسه ای  ایجاد 
اتاق  روزها  این  که  است  کوچک« طرحی 
کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی، 
نشست های  و  جلسات  برگزاری  با  سنندج 
ایده ها  از  بهره گیری  و  هم اندیشی  متعدد 
اساتید  و  نظران  صاحب  نظرات  نقطه  و 

حوزه ی آموزش و پرورش دنبال می کند.
معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس  نایب 
و کشاورزی سنندج در خصوص ایجاد این 
کشور  در  کوچک  بازرگانان  گفت:  مدرسه  
در  طرح  یک  بعنوان  اصفهان  استان  در  و 
سطح مدارس عملیاتی شده و نتایج مثبت 
اتاق  لذا  است،  داشته  هم  قبولی  قابل  و 
بازرگانی سنندج سعی دارد در فاز نخست 

آن را نظیر استان اصفهان به صورت طرحی 
فوق برنامه در یکی از مدارس سنندج اجرا 
کند، سپس در گام بعدی مدرسه بازرگانان 

کوچک دایر خواهد شد.
سید کمال حسینی تصریح کرد: این رویداد 
اقتصادی،  فعالیت های  با  را  آموزان  دانش 
تولید  و  کارآفرینی  بازرگانی،  مشاغل 
تربیت  آن  هدف  و  می کند  آشنا  کنندگی 
مدیران آینده است. وی با اشاره به اهمیت 
به  توجه  با  دانش آموزان  تحصیلی  هدایت 
خاطر  تحصیل  ادامه  برای  استعدادشان 
نشان کرد: در ذهن دانش آموزان مهندسی 
جای  شغل ها  بهترین  عنوان  به  پزشکی  و 
کشور  که  حالیست  در  این  و  است  گرفته 

از  مشاغل  همه  به  اقتصادی  رشد  برای 
جمله بازرگانی و کارآفرینی نیاز دارد پس 
دانش آموزان  به  مشاوره  دادن  ضمن  باید 
سمت  به  درنهایت  و  استعدادیابی  را  آنها 
رشته ای که به آن علاقه و در آن استعداد 

دارند راهنمایی کنیم.
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  اول  رئیس  نایب 
به  اشاره  با  سنندج  کشاورزی  و  معادن 
بیکاری جوانان تحصیل کرده در رشته های 
اینکه  جای  به  گفت:  پزشکی  و  مهندسی 
دانش آموزان ما وقتشان را برای آموزش این 
رشته ها صرف کنند می توانند با رشته های 
بازرگانی و تجارت آشنا شوند و کارآفرینی 
و مدیریت پروژه بیاموزند. حسینی با اشاره 
استان  بالای  پتانسیل های  و  ظرفیت ها  به 
با  کردستان  استان  گفت  و  کرد  اشاره 
و ظرفیت،  نعمت خدادای  این همه  وجود 
می برد  رنج  مدیریت  عدم  از  متاسفانه 
تربیت  پایدار،  توسعه ی  حصول  برای  لذا 
مدیران آینده مسئله ای است که امروز مد 
جزو  را  کوچک  بازرگانان  وی  ماست.  نظر 
مدارس نسل سوم دانست و گفت: مدارس 
بصورت  و  بودند  آموزشی  صرفا  اول  نسل 
کلاسیک معلم مطالبی را عنوان می کرد و 
در پایان هم ارزشیبابی به  عمل می آمد، در 
آموزش عملی  مدارس مسئله ی  نسل دوم 
نظر  مد  گوناگون  حرفه های  یادگرفتن  و 
اما در مدارس نسل سوم، کارآفرینی،  بود، 
تقویت  دانش آموز  خلاقیت  و  رویاپردازی 
می شود چرا که تنها مانع ساخت، ایجاد و 
دستیابی به هر چیزی موانع فکری و ضعف 
بشر در تخیل است که بازرگانان کوچک از 

این دست مدارس خواهد بود.

رُقبای فردای کودکان ما امروز در 
ژاپن و کُره در بالاترین سطح آموزش 

می بینند

بازرگانی  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
را  کودکان  جلسه  این  در  نیز  سنندج 
و  دانست  توسعه  مسئله ی  از  مهمی  جزو 
تربیت  با  پایدار  توسعه ی  کرد:  خاطرنشان 
مملکت  آینده ساز  که  نوجوانان  و  کودکان 
حمیدی  عابدین  می شود.  بیمه  هستند 
دانش آموزان  و  کودکان  رُقبای  افزود: 
کُره  و  ژاپن  در  امروز  جهان  سطح  در  ما 
و  بهترین  داشتن  با  و  سطح  بالاترین  در 
امکانات در حال آموزش دیدن  به روزترین 
هستند لذا هدایت این قشر و پرورش آنها 
برای دنیای فردا مسئله ای است که اگر دیر 
آینده  رفتن  دست  از  باعث  بگیرد  صورت 

می شود.
برگزاری  دوره  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کلاس های درس به صورت کلاسیک به سر 
آمده است: امروز در دنیا مدارس به سمتی 
پیش می روند که رویا پردازی و داشتن ایده 
برای دانش آموز را تقویت کنند، از طرفی 
مدارس کار و دانش و فنی حرفه ای کارگر و 
کارمند تولید می کنند اما بازرگانان کوچک 
که البته اسم آن هم هنوز نهایی نشده است 

در صدد تربیت مدیر برای آینده است.
رئیس کمیسیون صنعت اتاق تصریح کرد: 
یکی از نکات مثبت دورره کرونا این بود که 
رفت  جلوتر  گام  یک  ما  پروش  و  آموزش 

به صورت  درس  برگزاری کلاس های  ما  و 
غیرحضوری، آموزش آنلاین و بهره گیری از 
اینترنت برای یادگیری و یاددادن را تجربه 
کردیم، اما کشورهای پیشرفته پا را بسیار 
ایجاد مدارس  فراتر گذاشته اند و به سمت 

هوشمند پیش می روند.
مثال  عنوان  به  داد:  ادامه  حمیدی 
که  است  مدرسه ای  همان   AltSchool
سیلیکون  نخبه های  دیگر  و  ماسک  ایلان 
در  دارند.  آرزو  خود  فرزندان  برای  ولی 
با  ابتدا  همان  از  کودکان  مدرسه  این 
و  می کنند  کار  متعدد  الکترونیکی  وسایل 
مهارت های روز دنیا را به دست می آورند.  
هدف این مدرسه آوردن تکنولوژی سیستم 

آموزش و پرورش به قرن 21 است. شخصی 
سازی یادگیری، پایه و اساس این مدرسه 
تعاملی  در  معلمان  که  معنی  این  به  است 
که با دانش آموزان و خانواده های آنها دارند 
روشی را که بر مبنای علایق و نقاط ضعف 
و قوت دانش آموز است می یابند و آموزش 

از آن طریق صورت می پذیرد.
بازرگانی  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
سنندج ادامه داد: در طرح بازرگانان کوچک 
در ابتدا به صورت محدود تعدادی از دانش 
و بصورت  استعدادیابی می کنیم  را  آموزان 
شیوه های  به روزترین  مطابق  را  آنها  ویژه 
آموزش برای تبدیل شدن به مدیران آینده 

پرورش می دهیم.

کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق 
پیگیری  نهایتا  و  احصاء  ادامه ی  در  سنندج 
خصوصی  بخش  مشکلات  و  مسائل  حل  و 
به  بار  این  استان،  مختلف  شهرستان های 
بررسی مشکلات بخش خصوصی در شهرستان 

بانه پرداخته است.
بازرگانی  اتاق  تخصصی  تیم  راستا  همین  در 
شورای  دبیرخانه  مسئول  از  متشکل  سنندج 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
اتاق  بازرگانی  خدمات  مسئول  و  کردستان 
بازرگانی سنندج)در بانه( روز یکشنبه مورخ 30 
مهر ماه جاری با حضور در جلسه شورای اداری 
شهرستان بانه در راستای اهداف و برنامه های 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان 
و بنیاد توسعه و پیشرفت کردستان به احصای 
مسائل و مشکلات بخش های مختلف اقتصادی 

این شهرستان پرداخت.
شورای  دبیرخانه  مسئول  فداکار  ارسلان 
استان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 

کردستان در این باره بیان کرد: هیأت اعزامی 
اتاق بازرگانی سنندج با حضور در شورای اداری 
عمرانی  معاون  جمعه،  امام  با  بانه  شهرستان 
اجتماعی  و  امنیتی  معاون سیاسی،  فرماندار، 
فرماندار، اعضای شورای تامین، مسئول دفتر 
شورای  مجلس  در  شهرستان  مردم  نماینده 
اسلامی، فرماندهان نظامی و انتظامی، مدیران 
بخش ها،  اسلامی  شورای  اعضای  بانک ها، 
شهرستان  دولتی  مدیران  سایر  و  دهیاران 
این  و مشکلات  مسائل  پیرامون  و  دیدار  بانه 

شهرستان به بحث و تبادل نظر پرداختند.
ارسلان فداکار در خصوص مصوبات این نشست 
اذعان کرد: در پایان این نشست مصوب شد 
مدیران کلیه دستگاه های اجرایی شهرستان بانه 
مسائل و مشکلات حوزه های تخصصی مربوطه 
و  تجارت  معدن،  صنعت،  بخش های  شامل 
زیست،  محیط  و  آب  کشاورزی،  بازرگانی، 
گردشگری، صنایع دستی و خدمات را در قالب 
فرم پیوست اولویت بندی شده حداکثر تا پایان 

ماه  آبان  مورخ 3  چهارشنبه  روز  اداری  وقت 
1402 به فرمانداری ارسال نمایند و فرمانداری 
اداری  وقت  پایان  تا  حداکثر  بانه  شهرستان 
و  مسائل  ماه 1402  آبان  مورخ ۶  روز شنبه 
مشکلات کلیه بخش های اقتصادی شهرستان 
را به دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و بخش 
امور  هماهنگی  معاونت  و  استان  خصوصی 
تا  کند  ارسال  کردستان  استانداری  اقتصادی 
آن دسته از مشکلاتی که در شهرستان قابل 
حل نیست در نشست شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی استان مطرح و در خصوص 

مرتفع کردن آنها اقدام شود.
و  دولت  گفتگوی  شورای  دبیرخانه  مسئول 
استناد  به  افزود:  پایان  در  خصوصی  بخش 
بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیأت  اخیر  مصوبه 
سنندج نشست آبان ماه اعضای این هیات و 
کارگروه کارشناسی شورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی استان همزمان  21 آبان ماه 

1402 در بانه برگزار خواهد شد.

حضور  با  ایران  اتاق  کشاورزی  کمیسیون 
هیأت رئیسه اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق 
بازرگانی  اتاق  کشاورزی  کمیسیون  رئیس  و 
سنندج 15 آبان ماه جاری در تهران برگزار شد.

صنایع  و  آب  کشاورزی،  کمیسیون  رئیس 
خصوص  در  سنندج  بازرگانی  اتاق  وابسته ی 
این  در  گفت:  جلسه  این  در  شرکت  اهداف 
صادرات  موضوع  اهمیت  به  توجه  با  جلسه 
مشکلات  و  مسائل  کشاورزی،  محصولات 
پیش روی صادرات به کشور عراق مورد بررسی 

قرار گرفت.
اشاره  ضمن  احمدپناه  محمدسعید  مهندس 
کشاورزی  بخش  صادراتی  پتانسیل های  به 
کردستان از تولید 350 هزار تن سیب زمینی در 
سال 1402 خبر داد و گفت: استان کردستان 
امسال 350 هزار تن تولید سیب زمینی داشته 
بوده  مازاد  آن  تن  هزار  است که حدود 250 
و قابلیت صادرات به کشورهای هدف از جمله 

عراق را دارد.
کردستان  استان  مزیت  های  به  اشاره  با  وی 
خاطر  نفتی  غیر  محصولات  صادرات  امر  در 

نشان کرد: استان کردستان در زمینه صادرات 
محصولات غیر نفتی خصوصاً به کشور عراق و 
اقلیم کردستان این کشور مزیت های بسیاری 
دارد که نزدیکی، همجواری فرهنگی و زبانی از 

مهمترین آنهاست.
وی به مشکلات کردستان در زمینه ی صادرات 
نیز اشاره کرد و گفت:  نبود جاده های مناسب 
مواصلاتی به مرزهای باشماق، سیرانبند و سیف 
سقز ، قیمت پایه گمرکی بیش از ارزش واقعی 
سیب زمینی  جمله   از  کشاورزی  محصولات 
هرتن  ازای  به  دلار  حاضر 400  حال  در  که 

در نظر گرفته شده در حالی که ارزش واقعی 
هرتن 150 دلار  است از اهم مشکلات صادرات 
از  سیب زمینی  محصولات کشاورزی خصوصاً 

استان کردستان است.
مهندس احمدپناه خاطرنشان کرد: برای حل 
کردستان  استان  سیب زمینی کاران  مشکل 
محیط  آب،  کشاورزی،  کمیسیون  سوی  از 
زیست و صنایع وابسته اتاق بازرگانی سنندج با 
اتاق های مشترک ایران و عراق، ایران و روسیه 
و ایران و ازبکستان رایزنی هایی آغاز شده که در 

حال پیگیری است.

طرح ایجاد مدرسه ی »بازرگانان کوچک« روی میز اتاق بازرگانی سنندج قرار دارد

اتاق سنندج احصاء و بررسی مسائل و مشکلات فعالین اقتصادی 
شهرستان بانه را در دستور کار خود قرار داد

کردستان قابلیت های بالایی در زمینه ی 
صادرات محصولات کشاورزی خصوصاً به کشور عراق دارد

و  خدمـات  از  بهره گیـری  راسـتای  در 
امکانات پژوهشـگاه هواشناسـی و علوم جو 
کشـور خصوصاً در حوزه کشـاورزی استان 
کردسـتان رییس و نائب رییس کمیسـیون 
کشـاورزی اتـاق بازرگانـی سـنندج از ایـن 

پژوهشـگاه بازدیـد کردند.
آب،  کشـاورزی،  کمیسـیون  رئیـس 
اتـاق  وابسـته ی  صنایـع  و  محیط زیسـت 
کشـاورزی  و  معـادن  صنایـع،  بازرگانـی، 
بـه  بازدیـد  ایـن  حاشـیه ی  در  سـنندج 
اهمیت علم هواشناسـی اشـاره کـرد و عدم 
آشـنایی و بهره گیری از ایـن علم را موجب 
بـالا رفتـن هزینـه پروژه هـا در حوزه هـای 
دانست و خاطرنشـان کرد: علم هواشناسی 
عـلاوه بـر پیش بینـی آب وهـوا، پدیده های 
خـاص هواشناسـی ماننـد طوفـان، بـارش 
بـاران، بـرف و سـیل، گردبـاد، مـه، ردیابی 
از  ناشـی  احتمالـی  خسـارات  و...  آفـات 
بلایـای جـوی را نیـز مورد پیش بینـی قرار 
می هـد و تاثیرگـذاری این علـم در زندگی 
روزمـره مـردم و تصمیمـات کلان جامعـه 
و دولـت باعـث شـده اسـت در حوزه هـای 
ساخت وسـاز،  و  عمرانـی  ماننـد  مختلـف 
نقـل،  و  حمـل  گردشـگری،  کشـاورزی، 
معمـاری و شهرسـازی و... توجـه بیشـتری 

بـه پدیده هـای جـوی منعطـف شـود.
محمدسـعید احمدپناه در خصوص وظایف 
پژوهشـگاه هواشناسـی و علـوم جـو گفت: 
ایـن پژوهشـگاه طیف وسـیعی از وظایف را 
برعهـده دارد کـه اهـم آنهـا بـه شـرح زیـر 
شـناخت  زمینـه  پژوهـش در   - هسـتند: 
جـو، رفتـار و برهـم کنـش آن بـا محیـط 
پیرامـون  - پژوهـش در زمینـه  کاربردهای 
مختلـف،  هـای  حـوزه  در  هواشناسـی 
دفاعـی،  ترابـری،  کشـاورزی،  آب،  ماننـد 
صنعـت،  آسـایش،  و  بهداشت،سـلامت 
عمران، شهرسـازی، شـیلات و ... - پژوهش 

در زمینـه مـدل سـازی و بومی سـازی نرم 
افزارهـا و سـامانه های پیش بینـی  عـددی 
وضع هـوا - تحقیق در زمینـه تغییر اقلیم، 
پیآمدهـای  شـناخت  و  پژوهشـی  آینـده 
 - مختلـف  حوزه هـای  در  آن  از  ناشـی 
پژوهشـی  فعالیت هـای  ارتقـاء  و  توسـعه 
مرتبـط و بومـی سـازی فناوریهـای نویـن 
برنامه ریـزی  و  موثـر  بـرای تصمیم گیـری 
بـا هـدف کاهـش خطرپذیـری مخاطـرات 
زمینـه  در  پژوهـش   - اقلیمـی  و  جـوی 
گـردو  ماننـد  جوی-اقلیمـی  مخاطـرات 
... و تهیـه  خـاک، خشکسـالی، طوفـان و 
و  موقـع  بـه  و  دقیـق  پیش آگاهی هـای 
مناسـب  راهکارهـای  و  هشـدارها  ارائـه 
جـوی  کاوش هـای  زمینـه  در  پژوهـش 
واسـتفاده از فناوری هـای نویـن ماننـد رادار 
و ماهواره هـای هواشناسـی - پژوهـش در 
زمینـه روش هـای تعدیـل وضـع هـوا مانند 
بارورسـازی ابرها و اسـتفاده از انرژهای پاک 
و تجدیدپذیـر - پژوهـش در زمینـه روش 
هـای تولیـد، پـردازش و مدیریـت  داده هـا 
و اطلاعـات جوی؛ توسـعه و ارتقای سـامانه 
هـا؛ روش هـای اطـلاع رسـانی و فرهنـگ 
اطلاعـات  و  هـا  داده  از  اسـتفاده  سـازی 
اجتماعـی  اموراقتصـادی،  در  هواشناسـی 
وکمک به تصمیم سـازی هـای خرد وکلان  
چاپ و انتشـارکتب، مجـلات، خبرنامه های 
مرتبـط؛ برگـزاری همایش هـا و کارگاه های  
علمـی و تخصصی؛ ارائه خدمات مشـاوره ای 
بـه اشـخاص حقیقـی و حقوقـی؛  همکاری 
پژوهشـی با دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی 

داخـل و خـارج کشـور.
بهره منـدی  بـرای  راه هایـی  یافتـن  وی 
از  کردسـتانی  کشـاورزان  بیشـتر  هرچـه 
تحقیقاتـی  و  فنـی  بـالای  ظرفیت هـای 
پژوهشـگاه هواشناسـی و علـوم جو کشـور 
را از اهـداف ایـن بازدیـد برشـمارد و گفت: 

در بازدید از پژوهشـگاه هواشناسـی و علوم 
جـو تهـران، کارشناسـان ایـن پژوهشـگاه 
از ارتبـاط ضعیـف وزارت جهـاد کشـاورزی 
بـا ایـن پژوهشـگاه انتقـاد داشـتند لـذا ما 
بازرگانـی  اتـاق  در کمیسـیون کشـاورزی 
سـنندج برای ایجـاد لینـک ارتباطی میان 
کشـاورزان استان و پژوهشـگاه هواشناسی 
کشـور تمـام توان مـان را بـه کار خواهیـم 

. فت گر
رئیس کمیسـیون کشـاورزی اتاق بازرگانی 
در  امـروز  متاسـفانه  داد  ادامـه  سـنندج 
کشـور  توسـعه ای  پروژه هـای  اجـرای 
داده هـای  اسـتانی  سـطوح  در  خصوصـا 
در  لـذا  نمی شـوند  دخیـل  هواشناسـی 
بازدیـد از پژوهشـگاه علـوم هواشناسـی و 
جـو کشـور پیشـنهاد دادیـم  در فـاز انجام 
بـر  عـلاوه  کشـور  پروژه هـای  مطالعـات 
پیوسـت محیط زیست پیوسـتی هم تحت 
عنوان پیوسـت هواشناسـی ضمیمه گردد. 
رییس کمیسـیون کشـاورزی اتاق بازرگانی 
سـنندج همچنیـن اظهـار امیـدواری کـرد 
کردسـتان  کشـاورزی  تشـکل های  کـه 
پژوهشـگاه  پتانسـیل  از  گیـری  بهـره  بـا 
بـر  مبتنـی  تولیـد  بتواننـد  هواشناسـی 
پیش آگاهـی هواشناسـی را بـرای کاهـش 
بهـره وری  افزایـش  و  تولیـد  ریسـک های 
سـرلوحه کار خـود قـرار دهنـد . احمد پناه 
کردسـتان  اسـتان  کشـاورزی  پایـان  در 
را دارای پتانسـیل بـالا برشـمرد و گفـت: 
بـرای توسـعه در بخش کشـاورزی نیازمند 
بهره گیـری از علـوم و تکنولوژی هـای روز 
دنیـا هسـتیم لـذا اتـاق بازرگانـی سـنندج 
بـدون محدودیت آمادگی دارد در راسـتای 
تأمیـن و بهره گیـری از این مـوارد با ادارات 
دولتـی اسـتان، سـایر تشـکل های بخـش 
خصوصـی، تعاونی ها و کشـاورزان همکاری 

. کند

رئیس کمیسون کشاورزی، آب، محیط زیست و صنایع وابسته اتاق بازرگانی سنندج:

توجه به هواشناسی و علوم جوی موجب افزایش 
راندمان و پایین آمدن هزینه ها می شود
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به طرح  بازرگانی سنندج  اتاق  رئیس  نایب 
دولت برای واردات خودروی دست دوم اشاره 
کرد و گفت: متأسفانه مرزهای کردستان در 
واردات  برای  مجاز  مرزهای  لیست کشوری 
این خودروها قرار نداشت، لذا پیشنهاد واردات 
استان در جلسه شورای  از مرزهای  خودرو 
 23 که  خصوصی  بخش  و  دولت  گفتگوی 
مرداد ماه گذشته برگزار شد، برای اولین بار 
از جانب اتاق بازرگانی سنندج مطرح گردید.

سید کمال حسینی ادامه داد: در آن جلسه 
استاندار،  استان،  در  فقیه  ولی  نماینده 
معاون  استان،  دادگستری  رئیس کل 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری، مدیرکل 
مدیران  سنندج،  شهردار  استان،  گمرکات 
کل ادارات صمت و جهادکشاورزی سنندج، 
مدیران بانکی و سایر مدیران استان حضور 
داشتند که همگی قریب به اتفاق از طرح این 

موضوع استقبال کردند.
استان  اقتصاد  نامناسب  وضعیت  به  وی 
و  استعدادها  سایر  و  بودن  مرزی  علی رغم 
ویژگی های آن اشاره کرد و گفت: کردستان 
نعمت های خدادای بسیاری دارد که با وجود 
از نظر  باز هم مردم شریف آن  آنها  همه ی 
معیشتی وضعیت بغرنجی دارند که این وضع 
به هیچ وجه زیبنده و لایق این مردم شریف 
انتظار  محترم  دولت  و  نظام  از  لذا  نیست، 
عقب  برخی  جبران  به  نسبت  که  می رود 
ماندگی ها در سالیان گذشته جدای از اجرای 
پروژه های بلندمدت و تأثیرگذار نسبت به اخذ 
تصمیمات اینچنینی که اثرگذاری آنی و زود 
به  را  نگاه ویژه  نهایت توجه و  هنگام دارند 

کردستان و مردم غیور آن داشته باشند.
و  احداث  شاید  کرد:  خاطرنشان  حسینی 
ایجاد زیرساخت های اشتغال و تولید سرمایه 
صرف  نیازمند  کارخانه   یک  احداث  نظیر 
زمان و هزینه باشد، اما اینکه مرز بین المللی 

باشماق مریوان در لیست مرزهای مجاز برای 
واردات خودروی دست دوم قرار گیرد فقط 
ابلاغ  و  دستور  یک  گرفتن  نیازمند  فقط  و 
یک بخشنامه از تهران بود، که در آن صورت 
استان،  بانک های  در  سرمایه  گردش  شاهد 

رونق تجارت و... خواهیم بود.
نایب رئیس اول اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
واردات  اینکه  بیان  با  سنندج  کشاورزی  و 
خودروی دست دوم از مرزهای استان تأثیر 
قابل توجهی بر میزان تعهدات ارزی استان 
خواهد داشت، اذعان کرد: مزیت دیگر واردات 
قابل  کاهش  کردستان،  مرزهای  از  خودرو 
که  چرا  است،  استان  ارزی  تعهدات  توجه 
بدهکاران ارزی برای رفع تعهدات ارزی خود 
با تهاتر واردات از محل  ارز حاصل از صادرات 
می توانند تعهد خود را کم و یا تسویه کنند، 
اما چون حجم واردات استان کم است میزان 
بجای  اخیر  ارزی ظرف چند سال  تعهدات 
با  کم شدن، سیر صعودی داشته است که 
توجه به تعداد و قیمت خودروهای وارداتی، 
نتیجه ی تهاتر میان صادرات و واردات موجب 
ارزی  متعهدین  از  بسیاری  حساب  تسویه 

استان خواهد بود. 
وی خطاب به دستگاه های نظارتی و ادارات 
باشماق  مرز  در  خدمت رسان  و  مسئول 
خودرو  واردات  نام  به  فرصتی  امروز  گفت: 
در مقابل فعالین اقتصادی استان قرار گرفته 
است که باید از این مجال نهایت استفاده را 
برای چرخاندن چرخ اقتصاد استان ببریم لذا 
ضروری است اداراتی نظیر راهداری و حمل 
باشماق  گمرک  استاندارد،  جاده ای،  نقل  و 
مسئولیتی  باشماق  در  که  عزیزانی  سایر  و 
برای  را  خود  پتانسیل  و  توان  نهایت  دارند 
آسان سازی فرآیند واردات به کار بگیرند، چرا 
که قطعا برخی کوتاهی ها باعث از دست رفتن 
این فرصت می شود که دود این مسئله در 

چشم مردم استان خواهد رفت.
کردستان،  استاندار  از  تشکر  ضمن  وی 
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
مدیر  و  استان  گمرکات  ناظر  کردستان، 
شب  اینکه  گفت:  مریوان  باشماق  گمرک 
قبل از اعلام شیوه نامه ی واردات خودرو مجوز 
برای مرز باشماق کردستان صادر شد فقط و 
فقط با همّت و کار تیمی خوب همه ی عوامل 
تأثیرگذار  به مدیریت جناب آقای اسماعیل 
محقق  استان  پرتلاش  استاندار  زارعی کوشا 

شد.
صدور مجوز واردات خودرو از 2 گمرک

در همین زمینه ایرنا نوشت در  گمرک های 
سنندج و باشماق به عنوان گمرکات تخصصی 
ترخیص خودرو تعیین شدند و اینگونه مطالبه 
تجار و مسئولان استان کردستان تحقق پیدا 

کرد.
کردستان 22۷ کیلومتر مرز مشترک با کشور 
با شعبه های  استان  و گمرکات  دارد  عراق 
فعال در سنندج، باشماق مریوان، سیرانبند 
بانه به فعالان اقتصادی خدمات گمرکی ارائه 

می کند.
زیرساخت ترخیص خودرو در گمرک 

ناظر گمرکات کردستان اظهار کرد: گمرکات 
مربوط به ترخیص خودروهای سواری و حتی 
کامیون های سبک و سنگین، تخصصی است.

فرامرز امیدی با اشاره به اینکه واردات خودرو 
از گمرکات کردستان یکی از خواسته های 
تجار و بازرگانان استان بود، گفت: این مطالبه 
را با مسئولان کشوری در میان گذاشتیم و 
بعد از بررسی ظرفیت ها و شرایط استان با 

این مهم موافقت شد.
وی بیان کرد: اگر هم اکنون هم ثبت سفارش 
خودرو وارداتی در سازمان صمت انجام شود 
گمرک آمادگی انجام تشریفات گمرکی این 

بخش را دارد.

در  داد:  خبر  سنندج  بازرگانی  اتاق  رئیس 
اتاق های  رؤسای  شورای  نشست  حاشیه ی 
بازرگانی سراسر کشور و در محل اتاق ایران 
تفاهم نامه ی همکاری میان اتاق های بازرگانی، 
و  »سنندج«  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 

»اصفهان« منعقد شد.
علی اکبر عبدالملکی به نقش موثر اتاق های 
ارتقای  و  اصلاح  طراحی،  در  بازرگانی 
سیاست های اجرایی کشور اشاره کرد و افزود: 
به منظور فراهم آوردن زمینه مساعد برای 
تعامل سازنده میان اتاق های بازرگانی سراسر 
بازرگانی،  اتاق  کشور، تفاهم نامه حاضر بین 
اتاق  و  اصفهان  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج  

منعقد گردید.
تفاهم نامه،  این  امضای  با  کرد:  تصریح  وی 
طرفین تلاش خود را در جهت گسترش توان 
اقتصادی در حل مشکلات و معضلات فعالین 

اقتصادی هر دو استان مبذول خواهند داشت.
رئیس اتاق بازرگانی سنندج با تشریح جزئیات 
این تفاهم نامه خاطرنشان کرد: موضوع این 
تفاهم نامه عبارت است از تلاش و همکاری 
مشترک در انتقال تجربیات موفق و تقویت 
نحوی  به  بین،  ما  فی  مراودات  و  تعاملات 
که موجبات رشد و توسعه اقتصادی هر دو 
اتاق در زمینه های مزیت دار ودارای پتانسیل 

تقویت گردد.
عبدالملکی گریزی هم به تفاهمات طرفین 
زد و افزود: همکاری مشترک در عرصه های 
داخلی و بین المللی، علی الخصوص ایجاد دفتر 
نمایندگی مشترک در اقلیم کردستان عراق 
در راستای ارائه خدمات به بازرگانان و تولید 
کنندگان صادرات محور و تسهیل گری در امر 
اخذ روادید تجاری با اقلیم کردستان، همکاری 
مشترک در آموزش اعضا و پرسنل طرفین در 
قالب دوره های مورد نیاز و انتقال تجربیات، 
بررسی ظرفیت ها و فرصت های سرمایه گذاری 
مشترک و برگزاری همایش های دو یا چند 
جانبه و همچنین تبادل اطلاعات و تجربیات 
در راستای معرفی پتانسیل های هر دو استان 
از جمله مواردی هستند که مورد توافق قرار 

گرفت.
از  اقتصادی  و  علمی  مشاوره  ارائه ی  وی 
طریق مشاورین طرفین و انجام بازدیدهای 
علمی و عملیاتی متقابل، همکاری مشترک 
اقتصاد مقاومتی به منظور اجرای  در حوزه 
جهت  در  راهبردی  و  کاربردی  برنامه های 

تحقق اهداف و برنامه ریزی اقتصاد مقاومتی، 
اعزام و پذیرش هیأت های تجاری مشترک 
در راستای ظرفیت ها و پتانسیل های هر دو 
استان، برگزاری جلسات مشترک و استفاده 
و  دولت  گفتگوی  شورای  ظرفیت های  از 
و  مسایل  راستای حل  در  بخش خصوصی 
مشکلات طرفین را از جمله موارد قابل توجه 
عنوان کرد که در صورت اجرایی شدن این 
تفاهم نامه می توانند زمینه ساز اقدامات مؤثر و 

سازنده باشند.
اشاره  ضمن  سنندج  بازرگانی  اتاق  رئیس 
حوزه  در  استان  دو  بالای  پتانسیل های  به 
گردشگری تصریح کرد: معرفی پتانسیل های 
علی الخصوص  بین  ما  فی  مزیت دار 
ظرفیت های گردشگری و اشتراک گذاری آنها 
و مشارکت در برگزاری و بازدید نمایشگاه های 
تخصصی از دیگر موضوعات قابل توجه این 

تفاهم نامه هستند. 

و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس 
کشاورزی ایران در سومین روز از برگزاری 
بیست وسومین نمایشگاه بین المللی لوازم 
نمایشگاه  پانزدهمین  و  هامکس  خانگی 
فرش  موکت،  کف پوش ها،  بین المللی 
ماشینی و صنایع وابسته ی تهران، همراه 
با علی اکبر عبدالملکی رئیس اتاق سنندج 
در این نمایشگاه حضور یافت و از غرفه ی 
استان  نماینده ی  الکتریک؛  ناسا  شرکت 

کردستان در این نمایشگاه بازدید کرد.  
غرفه  از  بازدید  جریان  در  سلاح ورزی 
شرکت  این  مدیرعامل  با  ناساالکتریک 
جریان  در  و  پرداخت  گفت  و  گپ  به 
مشکلات واحدهای تولیدی به ویژه تولید 

قرار  کردستان  استان  در  خانگی  لوازم 
گرفت.

استانی  را  کردستان  ایران،  اتاق  رئیس 
مستعد و دارای پتانسیل های بالا دانست 
معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  گفت:  و 
حمایت  به  ملزم  را  خود  کشاورزی  و 
بخش  تولیدکنندگان  و  کارآفرینان  از 
خصوصی می داند و بر اساس رسالت های 
خویش در راستای احصای مشکلات این 
گفتگوی  شورای  در  آنها  طرح  و  بخش 
دولت و بخش خصوصی نسبت به حل این 
مشکلات، آموزش، مشاوره و... بدون قید و 
شرط از فعالین اقتصادی بخش خصوصی 

استان کردستان حمایت خواهد کرد.

حضور  با  ایران  اتاق  کشاورزی  کمیسیون 
ایران  مشترک  بازرگانی  اتاق  هیأت رئیسه 
اتاق  کشاورزی  کمیسیون  رئیس  و  عراق  و 
بازرگانی سنندج 15 آبان ماه جاری در تهران 
برگزار شد. رئیس کمیسیون کشاورزی، آب 
اتاق بازرگانی سنندج در  و صنایع وابسته ی 
خصوص اهداف شرکت در این جلسه گفت: 
موضوع  اهمیت  به  توجه  با  جلسه  این  در 
و  مسائل  کشاورزی،  محصولات  صادرات 
عراق  کشور  به  پیش روی صادرات  مشکلات 

مورد بررسی قرار گرفت.
اشاره  ضمن  احمدپناه  محمدسعید  مهندس 
کشاورزی  بخش  صادراتی  پتانسیل های  به 

کردستان از تولید 350 هزار تن سیب زمینی 
استان  گفت:  و  داد  خبر   1402 سال  در 
تولید  تن  هزار   350 امسال  کردستان 
 250 حدود  که  است  داشته  سیب زمینی 
هزار تن آن مازاد بوده و قابلیت صادرات به 

کشورهای هدف از جمله عراق را دارد.
وی با اشاره به مزیت  های استان کردستان در 
امر صادرات محصولات غیر نفتی خاطر نشان 
صادرات  زمینه  در  کردستان  استان  کرد: 
کشور  به  خصوصاً  نفتی  غیر  محصولات 
عراق و اقلیم کردستان این کشور مزیت های 
بسیاری دارد که نزدیکی، همجواری فرهنگی 

و زبانی از مهمترین آنهاست.

بازدید رئیس اتاق بازرگانی ایران از غرفه ی 
نماینده ی استان کردستان 

کردستان قابلیت های بالایی در زمینه ی صادرات 
محصولات کشاورزی خصوصاً به کشور عراق دارد

اتاق  انجمن های  و  تشکل ها  رؤسای  نشست 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سنندج روز 
دوشنبه 1۷ مهرماه، به منظور تعیین اهداف و 
رسالت های آنها در محل اتاق سنندج برگزار شد.

در این نشست دبیر اجرایی اتاق بازرگانی صنایع، 
معادن و کشاورزی سنندج با اشاره به موضوع 
ساماندهی انجمن ها در قالب قانون بهبود مستمر 
این  طبق  کرد:  خاطرنشان  کسب وکار  محیط 
قانون، اتاق بازرگانی موظف است از موازی کاری 
بین تشکل ها جلوگیری و انسجام بخشی آنها را به 
صورت جدی دنبال کند و و در نهایت به سمت 

ساماندهی تشکل ها گام بردارد.
و  انجمن ها  داشتن  داد:  ادامه  اسدی  کُرده وان 
تشکل هایی قوی، قانونمند، به  روز و سیستماتیک 
از لحاظ انجام کارهای اداری و برگزاری مجامع 
بازرگانی سنندج است،  اتاق  داخلی خواسته ی 
لذا از تمام تشکل ها و انجمن های اتاق سنندج 
گزارش  ارائه  به  نسبت  می شود  درخواست 
عملکرد و به روزرسانی تغییرات خود اقدام کنند 
چرا که در غیر این صورت بودجه ای به آنها تعلق 

نمی گیرد.
و  قرار دادن همه تشکل ها روی یک ریل  وی 
منسجم کردن آنها  را از اولویت های کاری اتاق 
سنندج دانست و گفت: از طرفی با کم کاری یک 

یا چند نفر نباید گذاشت جایگاه تشکل ها تقلیل 
یابد و از طرف دیگر باید نسبت به ارتقای کیفیت 
و جلوگیری از موازی کاری آنها اقدام شود و باید 
توجه داشت انحلال یک تشکل  آخرین راه حل 
است  هر چند معتقدیم داشتن مثلا 5 تشکل 
قوی و مثمرثمر بهتر از داشتن 10 تشکل ضعیف 

و نصف و نیمه است.
و  تشکل ها  رؤسای  نشست،  این  ادامه  در 
مسائل،  مورد  در  درجلسه  حاضر  انجمن های 
مشکلات و چالش های پیش پای خود به بحث 
و  توقعات  همچنین  پرداختند،  نظر  تبادل  و 

انتظاراتشان از اتاق بازرگانی را مطرح کردند.   
گفتنی است تشکل ها و انجمن های زیر مجموعه 

اتاق بازرگانی سنندج شامل موارد ذیل هستند:
انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
استان - انجمن ارگانیک شعبه استان - خانه 
معدن استان - اتحادیه صادرکنندگان استان - 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان مصالح 
ساختمانی - انجمن صنعت پخش شعبه استان 
صادرکنندگان  و  کنندگان  تولید  انجمن   -
محصولات کشاورزی - کانون زنان کارآفرین و 
بازرگانان شعبه استان - انجمن فرش دستباف 
بین المللی  نقل  انجمن شرکت های حمل و   -

استان کردستان

دبیر اجرایی اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی سنندج؛

انجمن ها و تشکل های اتاق بازرگانی
 تغییرات خود را به روزرسانی کنند

اولین جشنواره ی گردوی استان کردستان 
با  جاری  مهرماه  چهاردهم  جمعه  روز 
روستای شوی  در  مردم،  پرشور  استقبال 
کردستان  استان  بانه  شهرستان  توابع  از 

برگزار شد.
اولین جشنواره گردوی  این جشنواره که 
استان کردستان به شمار می رود با حضور 
از  جمعی  جهادکشاورزی،  وزیر  معاون 
از  هیأتی  همچنین  و  استانی  مسئولان 
اتاقِ بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
گسترده ی  استقبال  میان  در  سنندج، 

مردم و کشاورزان منطقه برگزار شد.
کشاورزی  کمیسیون  رئیس  و  خزانه دار 
اتاقِ بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
سنندج که سرپرستی هیأت اعزامی از این 
اتاق به جشنواره ی گردو را بر عهده داشت 
جشنواره  برگزاری  اهداف  خصوص  در 
منظور  به  جشنواره   این  گفت:  مذکور 
کاشت،  نوین  و  علمی  روش های  ارائه ی 
داشت و برداشت گردو به علاوه شناساندن 
به روز پیوند و  اسُلوب و راه های اصولی  و 
محصول  این  برتر  ارقام  معرفی  همچنین 

پرُتولید در استان کردستان برگزار شد.
این  در  داد:  ادامه  احمدپناه  محمدسعید 
شیوه های  معرفی  همچنین  جشنواره 
و  باکیفیت تر  و  سالم تر  محصولی  تولید 
بازارهای  توسعه  راه کارهای  دادن  نشان  
برگزار  نظر  مد  محصول  این  صادراتی 

کنندگان بود.
در  سنندج  بازرگانی  اتاق  آمادگی  وی 
گردوکار کردستانی  از کشاورزان  حمایت 
را اعلام کرد و گفت: اتاق بازرگانی سنندج 
و  آموزش  زمینه  ی  در  محدودیت  بدون 
تولید  افزایش  راه های  یافتن  همچنین 
باکیفیت و صادرات آن در کنار  محصول 

کشاورزان کردستانی ایستاده است. 
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 
این  برگزاری  حاشیه  در  افزود:  سنندج 
شامل  نمایشگاهی  هم  بانه  در  جشنواره 
مختلف  ارقام  به  مربوط  غرفه  چندین 
گردو، صنایع دستی ساخته شده از چوب 
گردو و محصولات تولیدی روستاییان به 
سازمان  ترویج  هماهنگی  مدیریت  همت 
مدیریت  و  استان  کشاورزی  جهاد 
شده  برپا  بانه  شهرستان  جهادکشاورزی 

است. 
برپایی  کرد:  خاطرنشان  احمدپناه 

غذا های  ارائه  صنایع دستی،  نمایشگاه 
پخش  ارگانیک،  محصولات  و  محلی 
موسیقی زنده، اجرای برنامه های فرهنگی 
از  منطقه  نمونه  کشاورزان  از  قدردانی  و 

برنامه های جنبی این جشنواره بود. 
اقتصاد  در  گردو  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
در  گفت:  کردستان  استان  کشاورزی 
استان ما معیشت خانواده های بسیاری به 
تولید گردو گره خورده  است لذا توجه به 
این محصول از جانب دولت سرمایه گذاری 

بلند مدت محسوب می شود. 
خزانه دار و رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
استان  کرد:  خاطرنشان  سنندج  بازرگانی 
کردستان رتبه دوم تولید گردو را در کشور 
بانه،  هم شهرستان های  استان  در  و  دارد 
سروآباد، مریوان و سنندج بیشترین میزان 
تولید و سطح زیرکشت این محصول را به 

خود اختصاص داده اند.
با   1400 سال  در  شد:  یادآور  احمدپناه 
پیگیری ها و اقدامات شبانه روزی توانستیم 
را  توت فرنگی  صادرات  توسعه  ملی  میز 
توسعه  سازمان  از  کردستان  استان  برای 
تجارت اخذ کنیم، لذا با توجه به پتانسیل 
و فرآوانی تولید محصول گردو در استان 
کردستان نیز تلاش خواهیم کرد میز ملی 
توسعه صادرات این محصول را هم برای 

استان کردستان به ثبت برسانیم. 
با  کرد  امیدواری  اظهار  پایان  در  وی 
پیشرفت  و  توسعه   بنیاد  ایجاد  به  توجه 
تشکل های  هماهنگی  شورای  کردستان، 
از  بیش  همکاری  و  خصوصی  بخش 
استان  پیش دولت و بخش خصوصی در 
کردستان، در آینده ای نزدیک شاهد رشد 
زَرخیز  استان  این  اقتصادی  توسعه ی  و 
در همه زمینه ها علی الخصوص در بخش 

کشاورزی باشیم.

اتاق سنندج در زمینه های آموزش، گسترش 
تولید وصادرات گردو  در کنار کشاورزان است

استان  در  صادرات  بانک  شعب  امور  مدیر 
کردستان با حضور در اتاق بازرگانی سنندج 
ضمن دیدار با رئیس اتاق، در جریان اهداف 
و برنامه های بنیاد توسعه ی کردستان خصوصا 

در بخش های مالی و اقتصادی قرار گرفت.
علی اکبر عبدالملکی رئیس اتاق سنندج در 
این دیدار عملکرد ضعیف برخی بانک ها در 
حمایت از تولید و صنعت را غیرقابل قبول 
دانست و تأکید کرد: بانک ها از اجزای مهم 

بنیاد توسعه و پیشرفت کردستان هستند که 
باید تفکر توسعه ای در تک تک کارکنان آنها 

نهادینه شده باشد.
استان  در  صادرات  بانک  شعب  امور  مدیر 
کردستان نیز اظهار امیدواری کرد  در آینده ی 
با همکاری هرچه بیشتر این بانک  نزدیک 
اتاق بازرگانی سنندج اقدامات موثری در  و 
راستای حمایت از واحدهای تولید ی صنعتی 

استان صورت گیرد.

حمایت بانک صادرات  از اهداف بنیاد توسعه ی کردستان

با پیشنهاد اتاق بازرگانی سنندج و  پیگیری استانداری کردستان عملیاتی شد؛

 واردات خودروهای خارجی  از  مرزهای کردستان
باهدف تلاش مشترک برای تعامل، هم افزایی و بهره گیری از تجربیات طرفین صورت گرفت:

اصفهان و  سنندج  اتاق های  همکاری  تفاهم نامه  انعقاد 


